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La tapa del dia

PLATS PER PICAR

Pernil ibèric amb coca de pa amb tomàquet
Amanida de llobregant amb algues wakami i vinagreta de gingebre

Patates amanides amb escabetx de verat
Rigatoni farcit d’espinacs amb crema de formatge

Ravioli cruixent de pollastre i foie
Cargols a la llauna

Musclos a la planxa amb un toc d’oli de carbó

PLAT PRINCIPAL PER ESCOLLIR

Fideus caldosos amb cabra de mar i sèpia 
Medalló de rap amb carxofes, espàrrecs i salsa romesco
Magret d’ànec amb chutney de carbassa i salsa de P.X.

Cua de bou farcida de foie amb cremós de patata

POSTRES

Pastisseria de la casa o xarrups o gelats fets a Mas Solà

Entreteniments per al cafè

CELLER DE VI I AIGÜES MINERALS INCLOSES
TAULA COMPLETA MÍNIM 2 PERSONES

PREU PER PERSONA: 35 EUROS (IVA NO INCLÒS)

D’entre les 176 propostes
presentades en el procés
de pressupostos participa-
tius iniciat per l’Ajunta-
ment de l’Escala, un 60%
complien amb les bases del
procés. D’aquestes, 55 pro-
postes es prioritzaran en el
taller participatiu que es
durà a terme el dilluns 27
de març, en el qual els as-
sistents escolliran les pro-
postes que passaran a la
votació final. Entre aques-
tes propostes n’hi ha de re-
ferents a la millora de car-
rers i d’accessibilitat, mi-
llora o creació de zones de
jocs infantils, espais de Pi-
pican o parcs per a gossos,
dotar de graderies retràc-
tils la sala polivalent o fer
pistes esportives.

Un grup de 48 propos-
tes més no caldrà que es vo-
tin mitjançant els pressu-
postos participatius per-
què ja hi ha la previsió de
dur-les a terme. L’Ajunta-
ment ja les té pressuposta-
des, hi està actuant, les es-
tà estudiant o hi actuarà
perquè ja ho tenia previst.

Propostes descartades
La comissió tècnica encar-
regada de la validació de
les propostes rebudes n’ha
descartat 68. La raó s’ex-
plica en cadascun dels ca-
sos, però, en termes gene-
rals, en un 31% dels casos

ha estat pel fet de no cor-
respondre al capítol d’in-
versions; en un altre 30%
s’han descartat perquè no
eren compatibles amb la
normativa vigent o no
eren de competència es-
trictament municipal; un
21% s’han descartat per-
què superen els 100.000
euros de límit, i el 18% res-
tant, per altres motius, fo-
namentalment perquè re-
queririen el pagament de
contribucions especials, o
per falta de concreció de la
proposta.

S’han classificat en un
bloc a part cinc propostes
que fan referència a millo-
res estructurals d’alguns
carrers importants de

l’Escala (camí Ample, Ave
Maria, carrer de Gràcia...),
perquè, tot i que superen
els 100.000 euros i, per
tant, haurien de ser des-
cartades, es portaran al ta-
ller participatiu perquè
l’Ajuntament vol que els
ciutadans les prioritzin
per tenir-ho en compte
amb vista a planificacions
futures. Totes les propos-
tes queden recollides al
web participacio.lesca-
la.cat.

El taller participatiu es
farà al CER, el dia 27 de
març, a les 19.30 h. S’ha
seleccionat un dilluns per-
què és el dia que bona part
dels establiments comer-
cials tanquen a la tarda i

per facilitar d’aquesta ma-
nera la participació en el
taller.

Les propostes priorit-
zades pel taller passaran a
la fase de votació prevista
per al maig. L’alcalde de
l’Escala, Víctor Puga, des-
taca que “l’elevat nombre
de propostes rebudes ha
fet que s’allargués una mi-
ca més del previst la fase
d’anàlisi prèvia al taller,
però demostra la implica-
ció de la ciutadania en els
interessos comuns com a
municipi i és una cosa
molt positiva”. A través
d’aquest procés els veïns
decidiran inversions per
valor de 400.000 euros
aquest 2017. ■

Els escalencs demanen més
millores als carrers, jocs
infantils i zones per a gossos

E.C.
L’ESCALA

a Són les principals peticions dels veïns que ha rebut l’Ajuntament en les 176
propostes presentades en el marc del procés de pressupostos participatius

Víctor Puga –a l’esquerra– i el síndic de greuges municipal, Carles Cervantes, en la presentació

que van fer el desembre del 2016 per a l’inici del procés participatiu ■ AJ. DE L’ESCALA
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Un projecte conjunt de Salvem
l’Empordà i la Universitat de
Vic i Universitat Central de Ca-
talunya ha permès la recupera-
ció d’estanys a la Gutina, dins
de la finca Mas Torres, a l’Albe-
ra. Les basses temporals de la
Gutina representen uns hàbi-
tats prioritaris en l’àmbit euro-
peu amb un riquesa florística i
faunística que es troba amena-
çada. El projecte ha permès re-
cuperar una tercera bassa
temporal ( Prat dels Rosers),
que al començament del segle
XX va ser dessecada. ■ EPA

ROSES

PERALADA

Recuperació de
dos estanys a la
serra de l’Albera

SANT CLIMENT SESCEBES

Homenatge anual al
mosso mort el 2001

L’ACA neteja un
tram de llera del
riu Muga

L’Agència Catalana de l’Aigua
ha netejat un tram de 600
metres de la llera de la Muga,
en una zona no urbana de Pe-
ralada. L’actuació ha consistit
en la retirada de vegetació
emergent, sobretot pollancres
en mal estat i espècies exòti-
ques, deixant en la zona de la
llera d’aigua baixa vegetació
pròpia d’aquest ecosistema.
Per garantir la lliure circulació
de l’aigua, s’han obert vies de
desguàs en la direcció del cor-
rent que disminuiran el risc
d’inundacions. ■ EPA

El conseller d’Interior, Jordi
Jané, va participar ahir a Ro-
ses en l’homenatge anual al
mosso d’esquadra Santos
Santamaría, mort l’any 2001

en un atemptat d’ETA . L’acte
va consistir en una missa i
una ofrena floral al monòlit si-
tuat davant de l’hotel Monte-
carlo. ■ REDACCIÓ

L’ofrena floral ahir a Roses ■ AJ. ROSES

L’Ajuntament de Roses
organitzarà un cicle gratu-
ït sobre cultura i espiritua-
litat els dies 23, 25 i 26 de
març. El programa Cicle

de dins vol ensenyar, mit-
jançant les seves activi-
tats, diferents disciplines
relacionades amb l’espiri-

tualitat. El cicle comença-
rà amb una conferència el
dijous 23 de març amb
Tristán Llop, escriptor,
periodista, astròleg i caba-
lista. Llop donarà a conèi-
xer la doctrina cabalista,
una interpretació de l’An-
tic Testament segons la
qual l’home es la forma
còsmica perfecta. Es farà a
les vuit del vespre a la sala

d’exposicions Ca l’Anita.
El dissabte 25 de març

hi ha previstes dues acti-
vitats al Teatre Municipal:
un taller de cants harmò-
nics feta per Xevi Gata (a
les 11 del matí al Teatre
Municipal) i l’actuació a
les nou del vespre del grup
musical de mantres Ma-
maon. En l’última activi-
tat, Edgar Tarrés s’acos-

tarà als més joves amb un
taller de contes centrats
en la meditació. Tarrés és
el creador de Sonido Al-
químico, un projecte diri-
git a alimentar l’ànima,
expandir la consciència i
aprendre a comunicar-se
amb l’interior. Mitjançant
els sons i el silenci, crea
experiències que aporten
benestar i harmonia en
l’àmbit terapèutic i lú-
dic.El taller es farà a les
dotze del matí del di-
umenge 26 de març a Ca
l’Anita. Les persones inte-
ressades hauran d’ins-
criure’s al servei d’atenció
al ciutadà. ■

Nou cicle cultural i
espiritualista a Roses
Helena Fernández
ROSES

CUJEDA
Resaltado

CUJEDA
Resaltado
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País Basc  Procés de pau

bans d’instal·lar-se a La
Moncloa com a president
espanyol, Mariano Rajoy va

ser el ministre de l’Interior amb
José María Aznar entre el febrer
del 2001 i el juliol del 2002. Van
ser disset mesos en què ETA va
assassinar tretze persones, des
de l’ertzain Ignacio Totorika a
Hernani i el mosso Santos Santa-
maria a Roses (març del 2001),
fins al regidor socialista Juan
Priede a Orio (març del 2002). Un
assassinat cada quaranta dies és
la macabra ràtio amb la qual va
conviure Rajoy a Interior, així que
quan ETA va anunciar el seu alto
el foc definitiu deu anys després,
el 20 d’octubre del 2011, la seva
no era una opinió qualsevol. “És
una bona notícia que hàgim
aconseguit que ETA renunciï a
imposar el seu projecte polític per
mitjà de la mort, la por, la violèn-
cia i l’exclusió”, va elogiar un Rajoy
que se sentia ja president in pec-
tore davant la cara de perdedor
del rival Alfredo Pérez Rubalcaba.

El Rajoy de l’oposició que va ser
capaç de celebrar “una bona notí-
cia” el 2011, paradoxalment, era
ahir un president reelegit que
semblava enutjat per la notícia del
desarmament anunciat per ETA
abans del 8 d’abril. “ETA ha decidit
desarmar-se unilateralment, que
ho faci i que de passada es dissol-
gui, i el govern aplicarà la llei igual
per a tothom”, va afirmar Rajoy en
una intervenció en el setzè con-
grés del PP de Madrid.

Com si el desarmament no fos
la continuació lògica i palpable de
la “bona notícia” de l’adeu a les
armes del 2011, les cares ahir al
Consell de Ministres i al congrés
del PP madrileny distaven de ser

A

l’esclat de joia davant una bona
notícia. “El govern no especula
mai sobre la voluntat i els desitjos
de les organitzacions terroristes”,
havia arribat a dir hores abans el
portaveu Íñigo Méndez de Vigo.

L’ocasió regala a Rajoy l’opció
d’inscriure el seu nom al costat
de l’extinció d’ETA com a organit-
zació armada, però arriba en una
conjuntura enrevessada: el PP ha
avalat els pressupostos bascos
del govern PNB-PSE d’Íñigo Urku-
llu i, en justa reciprocitat, espera

que el PNB doni el sí als comptes
estatals al Congrés. Amb ETA pro-
tagonitzant un desarmament llar-
gament esperat i a completar el 8
d’abril, per a Urkullu seria difícil
d’explicar que no exigeixi a Rajoy
un acostament de presos d’ETA
als centres bascos. L’enrevessa-
ment no és complet si no es té en
compte que l’anhel de Rajoy és
forjar l’entesa amb el PNB i alhora
amb C’s, un partit que encapçalat
per Albert Rivera s’ha acostat a
associacions com ara l’AVT i Digni-

dad y Justicia, que combaten
l’acostament i que van quedar
sense referent des de l’extinció
d’UPyD i l’abandó per part del vell
PP que les citava a la plaça de Co-
lón de Madrid per cridar contra
Rodríguez Zapatero. La FAES
–amb Aznar de guaita– i els Libres
e Iguales de Cayetana Álvarez de
Toledo estan des d’ahir ojo avizor.

Quan el desarmament d’ETA
es confirmi, doncs, Rajoy haurà
de respondre –i no respondre és
també una resposta, com diria

ell– a la pregunta més temuda:
està disposat a acostar presos als
centres penitenciaris bascos?
L’acostament no és més que no
castigar una mare biscaïna a fer
un trajecte en cotxe de Bilbao fins
a Puerto de Santa María (Cadis)
–979 quilòmetres d’anada i 979
quilòmetres de tornada– si vol
veure un fill que militava a ETA i
que pagarà igualment pels seus
crims al marge del lloc, però no
és aquesta la visió imperant a la
dreta. “Confiem en la fermesa del
govern, zero acostaments”, exigia
ahir Daniel Portero, president de
Dignidad y Justicia i fill de Luis
Portero, el fiscal en cap del Tribu-
nal Superior de Justícia d’Andalu-
sia assassinat per ETA el 2000.

Que Rajoy sospiti que li arriba
l’hora de respondre a la pregunta
del destí dels presos d’ETA, però,
no deixa de ser una paradoxa per-
què l’actual inquilí de La Moncloa
ha integrat consells de ministres
que han aprovat acostaments. El
segrest del funcionari de presons
Ortega Lara amb què va conviure
el PP al poder el 1996 no va impe-
dir que Aznar acostés 135 presos
a Euskadi abans de la treva d’ETA
i del diàleg del 1998. Rajoy era ti-
tular d’Administracions Públiques
i qui firmava els acostaments era
el ministre de l’Interior, Jaime
Mayor Oreja. “El procés serà llarg.
No hi podrà haver mai vencedors
ni vençuts”, sentenciava la mà
dreta de Mayor Oreja, Ricardo
Martí Fluxá, el 27 de novembre
del 1997, quatre mesos després
de l’assassinat del regidor del PP
d’Ermua, Miguel Ángel Blanco.
Rajoy té ara a tocar la fi d’ETA,
però també intueix què succeirà
si aprova el que Aznar va aprovar.
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L’ANÀLISI

Acostarà presos Rajoy?

Mariano Rajoy va intervenir ahir davant el setzè congrés del PP de Madrid ■ KIKO HUESCA / EFE

David Portabella

La croada de les famílies
de José Antonio Lasa i de
José Ignacio Zabala, els
primers assassinats pels
GAL el 1983, per ser re-
conegudes com a víctimes
del terrorisme va acabar
ahir al Tribunal Constitu-
cional, que rebutja el seu

recurs d’empara. El TC
avala que els parents dels
dos joves abertzales no
cobrin la indemnització
complementària perquè
dona per fet que perta-
nyien a ETA i la llei denega
l’ajuda a qui “participa en
delinqüència organitzada
o pertany a una organitza-
ció que es dedica a perpe-
trar delictes violents”.

El pronunciament és
controvertit perquè Lasa i
Zabala no van ser condem-
nats mai per haver militat
a ETA i el TC es basa en in-
formes policials, una via
que els familiars entenen
com una vulneració de la
presumpció d’innocència
d’acord amb la jurispru-
dència del Tribunal Euro-
peu de Drets Humans. El

revés als familiars de Lasa
i Zabala –i d’altres tres as-
sassinats, entre ells l’exdi-
putat d’HB Josu Muguru-
za– té un vot particular
discrepant d’Adela Asúa,
fins ara vicepresidenta del
TC i l’única magistrada
basca. La llei que amplia
les indemnitzacions co-
brades des del 1999 data
del 2011. ■

El TC avala que les famílies de Lasa
i Zabala no cobrin com a víctimes
D. Portabella
MADRID

El Tribunal Constitucional no va admetre ahir els recursos

d’empara dels familiars de Lasa i Zabala ■ EP

CUJEDA
Resaltado



ACN/CARME VILÀ ROSES

nEl conseller d’Interior de la Ge-
neralitat, Jordi Jané, va exigir a
ETA que «sense més espera» es
dissolgui i «entregui definitiva-
ment les armes», ja que considera
que no és suficient únicament
cessar la seva activitat terrorista.
En declaracions als periodistes a

Roses, on el conseller va partici-
par en un homenatge a l'agent
dels Mossos d'Esquadra Santos
Santamaría, que va ser assassinat
per ETA en acte de servei fa 16
anys, Jané va reclamar a l'organit-
zació terrorista que es dissolgui i
lliuri les armes «sense matisos».

Un centenar de persones van
retre homenatge a Roses al mosso
Santos Santamaría, mort el 17 de
març del 2001 en un atemptat de
la banda terrorista a Roses. El co-
missari en cap dels Mossos d'Es-
quadra, Josep Lluís Trapero, va
agrair als qui en aquests darrers
15 anys han mantingut la flama

encesa de la memòria de l'agent,
que va qualificar de «professional,
autoexigent, compromès i exem-
plar».

L'homenatge va consistir en
una missa a l'església de Roses i
una ofrena floral posterior al mo-
nòlit a uns cent metres d'on ETA
va col·locar un cotxe amb 50 qui-
los d'explosius, davant l'hotel
Montecarlo de Santa Margarida.
Allà s'hi van aplegar com cada any
des del 2002 comandaments del
cos dels Mossos d'Esquadra,
agents i representants de sindi-
cats del mateix cos, comanda-
ments de la Policia Nacional, de la

Guàrdia Civil, policies locals, mi-
litars de la base del Pení, entre al-
tres, acompanyats de represen-
tants polítics, d'entitats, familiars

i amics. Abans de l'ofrena floral es
van oferir uns parlaments per re-
cordar l'agent, la seva dedicació i
les víctimes del terrorisme.

Jané insta ETA a entregar definitivament
les seves armes «sense més espera»

Un centenar de persones
homenatgen el mosso
assassinat per la banda
terrorista a Roses l’any 2001

missió Internacional de Verifica-
ció, un grup d'experts interna-
cionals, i posteriorment amb
persones destacades de la socie-
tat del País Basc francès.

No obstant això, aquest pro-
cés es troba paralitzat per la ne-
gativa dels governs espanyol i
francès a participar-hi, ja que les
opcions plantejades per ETA no
són acceptades per cap dels dos
països, que reclamen la dissolu-
ció de l'organització.

La banda terrorista ETA va
anunciar el 20 d'octubre del 2011
el final definitiu de les seves ac-
cions violentes amb què ha ma-
tat, en les últimes cinc dècades,
858 persones en el seu objectiu
d'aconseguir la independència
del País Basc.

Otegi: «total credibilitat»
El portaveu d'EH Bildu, Arnaldo
Otegi, va qualificar de «bona no-
tícia» l’anunci de desarmament
definitiu d'ETA, al qual, segons
va assegurar, atorga «total credi-
bilitat» i espera que es dugui a
terme «fins al final», amb la «im-
plicació» de la societat civil i els
governs basc i navarrès. Va ad-
metre que no espera «gran cosa»
dels executius espanyol i fran-
cès, però vol pensar que almenys
«no posaran obstacles a un es-
deveniment històric».

Otegi va destacar que el tre-
ball discret desenvolupat per
l’esquerra abertzale perquè «la
pau es consolidi» ha donat els
seus fruits també en «el tema del
desarmament». No obstant això,
va voler deixar clar que «hi ha
una part del desarmament»,
l'operativa, en què l'esquerra
abertzale no està implicada, ja
que correspon als que anomena
«artesans de la pau».

Va desitjar que el procés es
dugui a terme fins a les seves «úl-
times conseqüències amb la
participació de la societat civil,
el monitoratge de la comunitat
internacional i amb la interven-
ció» dels governs basc i navarrès
i institucions bascofranceses.

EFE MADRID/VITÒRIA

nLa notícia del desarmament de-
finitu d’ETA va provocar un gran
nombre de reaccions, que van os-
cil·lar entre l’esperança i la pru-
dència. El president del govern,
Mariano Rajoy, es va referir a
aquest assumpte durant el seu
discurs al congrés del PP de Ma-
drid: «ETA ha decidit, i així ho ha
dit, desarmar-se unilateralment.
Que ho faci, i de passada que es
dissolgui; i el govern d'Espanya el
que farà és el que ha fet sempre,
perquè la llei és igual per a tots».

També ho va fer el ministre
d’Interior, Juan Ignacio Zoido, qui
va destacar que si l'organització
terrorista no s'ha desarmat abans
és perquè «pretenia aconseguir
alguna cosa a canvi», i ara el que
li queda és «dissoldre’s, entregar
les armes, penedir-se, demanar
perdó a les víctimes, pagar els
deutes que té coontrets amb elles
i sotmetre’s a la legislació vigent».

Entre les reaccions més desta-
cades hi ha la del lehendakari, Iñi-
go Urkullu, que va dir que està «in-
format» d'aquesta operació, a la
qual va atorgar total «credibilitat»,
de la mateixa manera que va
sol·licitar als governs espanyol i
francès que «estiguin a l'altura»
del moment històric. Urkullu va
comparèixer solemnement, sen-
se admetre preguntes, per expli-
car que el seu govern està «direc-
tament informat» d'aquesta pos-
sibilitat de desarmament i per as-
segurar que «es donen les condi-
cions per explorar-se».

Després de defensar que el de-

sarmament d'ETA ha de ser «uni-
lateral, irreversible, complet i le-
gal», el president basc va afegir
que el seu executiu «estarà atent i
vigilant a la seva evolució», i «farà
tot el que estigui al seu abast per-
què arribi a bon port, encara que
no tot estigui al seu abast».

També va comparèixer expres-
sament per opinar sobre el possi-
ble desarmament la presidenta de
Navarra, Uxue Barkos, que va de-
manar que el procés es dugui a
terme amb «rigor» perquè «l'an-
hel que la mateixa societat ha ma-
nifestat durant tots aquests anys
no quedi frustrat».

«Bones notícies»
La secretària general del PSE-EE,
Idoia Mendia, va exigir a ETA que,
a més del desarmament, empren-
gui la seva pròpia dissolució, al-
hora que l'expresident del govern
José Luis Rodríguez Zapatero va
qualificar de «bones notícies» les
informacions.

El líder de Podem, Pablo Igle-
sias, va animar que l’entrega d'ar-
mes es produeixi «com més aviat
millor», i va demanar que totes les
administracions concernides «fa-
cilitin» el procés.

El coordinador general d'IU, Al-
berto Garzón, va fer una crida a
tots partits polítics, però en espe-
cial als governs d'Espanya i el País
Basc, perquè posin «tots els seus
esforços i energies» a garantir que
el desarmament anunciat es porti
a terme «de la forma més breu
possible i amb totes les garanties».

Rajoy exigeix a ETA que
compleixi l’anunciat i «de
passada que es dissolgui»
El lehendakari basc insta els governs espanyol i francès a «estar a l’altura»
Iglesias sol·licita que el desarmament es faci «com més aviat millor»

REACCIONS

Si ETA no s’ha
desarmat abans

és perquè pretenia
aconseguir alguna
cosa a canvi. Ara el
que li queda és
dissoldre’s».

JUAN IGNACIO ZOIDO
MINISTRE D’INTERIOR

Es donen les
condicions per

explorar la possibilitat
de desarmament.
Nosaltres estarem
vigilants a l’evolució
d’aquest procés».

IÑIGO URKULLU
LEHENDAKARI BASC

El procés s’ha
de dur a terme

amb rigor perquè
l’anhel que la mateixa
societat ha manifestat
no acabi quedant
frustrat».

UXUE BARCOS
PRESIDENTA DE NAVARRA
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A.S.GIRONA

■Més de quaranta-set mil enotu-
ristes van visitar els vint-i-sis cellers
de la Ruta del Vi de la DO Empordà
durant l’any . Segons l’informe
elaborat per l’Associació Espanyo-
la de Ciutats del Vi (ACEVIN) i el
Patronat de Turisme Costa Brava
Girona, el  la Costa Brava va re-
gistrar . enoturistes, dels
quals . van visitar els vint-i-
sis cellers de la Ruta del Vi DO Em-
pordà, i . van anar als tres
museus membres. Les xifres repre-
senten un increment del ,
respecte de l’any anterior. Es calcu-
la que la despesa mitjana per eno-
turista a la destinació ha augmen-
tat dels  euros l’any  als 
euros d’aquest darrer anys.

La Ruta del Vi de la DO Empordà
va tancar l’any  amb . vi-
sitants, xifra que ha augmentat en
. en comparació al  . Els
tres museus adherits a la Ruta, Mu-
seu del Castell de Peralada, Gran
Recosind i Museu del Suro, han re-
but . visitants.

Els mesos de juliol, agost i se-
tembre van aglutinar la majoria de
visites, amb ., . i .
enoturistes respectivament, coin-
cidint amb els mesos de més
aluència turística a la Costa Brava.

Aquestes xifres destaquen la im-
portància dels cellers de la Ruta del
Vi de la DO Empordà com a oferta
complementària a la destinació.

Presència a fires
La Ruta del Vi DO Empordà reu-
neix un centenar d’empreses i en-
titats que, amb un pla d’accions
anual pactat per un comitè execu-
tiu, treballa per difondre l’enoturis-
me a la Costa Brava. El , aques-
ta difusió implicarà presentar la

destinació a mercats prioritaris
com el britànic o el nòrdic en àmbit
europeu, així com participacions a
ires i presentacions en l’àmbit es-
tatal. 

Enguany, la tasca promocional
que es durà a terme al territori
compta amb la presència de la
Ruta a la Fira Mercat de Mercats o
la Mostra de Vins i Caves de Cata-
lunya, així com la celebració de la
quarta edició del festival Vívid,
aquest mateix abril. 

Més de 47.000 enoturistes
van visitar els cellers de la
DO Empordà durant el 2016
Els tres museus membres de la ruta vinícola van rebre més de 60.000
visitants La Ruta del Vi reuneix un centenar d’empreses i entitats

A.S. LAUDERDALE

■ Els ports gironins de Palamós i
Roses i la seva destinació turística,
que es promouen amb la marca
Costa Brava Cruise Ports, han re-
but aquests dies el reconeixement
de la indústria de creuers, pel seu
posicionament  en l’activitat de
creuers a la Mediterrània occi-
dental i les bones perspectives de
futur, en el marc de la ira Seatra-
de.

La Seatrade Cruise Global és la
ira internacional més important
del sector de creuers, que s’ha ce-
lebrat entre el  i el  de març, a
Fort Lauderdale, Florida, (Estats
Units). Aquest fòrum és el punt de
trobada de les principals com-
panyies de creuers del món amb
els ports, els operadors turístics,
els socis i els professionals de la in-
dústria. Aquesta edició ha comp-
tat amb la participació del gerent
de Ports de la Generalitat, Joan
Pere Gómez Comes, la responsa-
ble de creuers del Patronat de Tu-
risme Costa Brava - Girona, Anna
Barceló, i la responsable de
creuers de Ports de la Generalitat,
Maria Cano.

El gerent de Ports de la Genera-

litat, Joan Pere Gómez, va valorar
la participació en aquest certa-
men: «El balanç de la participació
a la ira Seatrade ha estat molt
 positiu». Gómez va afegir que
«s’han fet molts contactes i reu-
nions que pensem que ajudaran
a la captació de noves línies de
creuers i la idelització de com-
panyies».

Inici imminent de la temporada
La ira Seatrade va tancar les por-
tes dijous amb bones expectatives
per a la costa gironina. Ara, els
ports de Palamós i Roses, els dos
municipis i la seva àrea d’inluèn-
cia  ja es preparen per a rebre les
noves escales de creuers i els pas-
satgers d’aquest any  Així, la tem-
porada de creuers a Roses s’inicia-
rà el  d’abril, mentre que Pala-
mós donarà el tret de sortida a la
temporada el  d’abril.

La marca Costa Brava Cruise
Ports fa set anys que promociona
els ports de Palamós i Roses i la
destinació turística als principals
fòrums de creuers d’arreu del
món. 

Aquesta aliança estratègica
ports, ciutat i entorn ha funcionat
molt bé i ha convertit els dos ports
i la destinació Costa Brava en un
pol competitiu i ben posicionat a
la indústria de creuers. Ara, Costa
Brava Cruise Ports ha rebut el re-
coneixement del sector creuerís-
tic, en el marc del de la ira

La principal ira de
creuers reconeix
Palamós i Roses 
Seatrade Cruise Global, que
ha tingut lloc a Florida,
destaca les perspectives de
futur dels dos ports gironins

Enoturistes gaudint de la visita a un celler de Llançà. PTCBG

ACNOLOT

■ La comunitat musulmana del
barri de Sant Miquel d’Olot ja
compta amb un centre de culte
després de mig any d’obres per
adaptar el local, situat en un antic
taller. Ahir va obrir les portes per
acollir la primera pregària, que va
comptar amb la presència d’una
vuitantena de idels. L’aforament
màxim és de  persones i el lo-
cal està situat en un dels punts de
la ciutat on hi ha una comunitat
musulmana més nombrosa, que
ins ara s’havia de desplaçar als al-
tres dos centres de la ciutat que
queden més apartats. 

El seu portaveu, Abdeslam
Bouchkhy, ha explicat que a ban-
da de la part religiosa també volen
fer activitats culturals. L’obertura,

però, ha comptat amb l’oposició
d'alguns veïns del barri: la junta
de l’Associació de Veïns de Sant
Miquel va dimitir com a protesta
després que l’Ajuntament conce-
dís el permís d’activitat i es van re-
collir irmes en contra de la seva
obertura. «Volem una convivèn-
cia pacíica al barri i ho demostra-
rem amb el temps», ha subratllat
el portaveu d'Al Rahma. 

La mesquita, situada al carrer
Notari Miquel Març al barri de
Sant Miquel, és el tercer que hi ha
a la ciutat. La seva situació és es-
tratègica i permetrà als creients no
haver-se de desplaçar als altres
dos centres que hi ha més apar-
tats. Al capdavant hi ha l’associa-
ció Al Rahma, amb vocació de do-
nar una mirada més oberta a l’is-
lam, tal com es va dir en el mo-
ment en què es va presentar l'any
passat. 

Abdeslam Bouchkhy ha expli-
cat que han necessitat mig any per
condicionar el local, que era un
antic taller. La inversió s’ha inan-

çat a partir de les donacions vo-
luntàries de la comunitat imusul-
mana a la ciutat. La tramitació
dels permisos va començar el de-
sembre del . L’associació té
una doble vessant, religiosa i cul-
tural, i per això aquest espai tam-

bé pretén acollir activitats com ara
cursos de català, àrab o tallers. 

Sobre les queixes per part d’al-
guns veïna, Bouchkhy diu que
conien que amb el temps podran
donar a conèixer millor el projecte
i dissipar els dubtes i perjudicis

que hi puguin haver. En aquest
sentit, ha ofert mà estesa als mem-
bres de la junta de l'Associació de
Veïns de Sant Miquel amb qui
conia poder treballar conjunta-
ment pel barri i explicar-los el pro-
jecte del centre. 

El juny passat, la junta veïnal va
dimitir en considerar que l'Ajun-
tament no els havia «escoltat».
Admetien que els permisos s’ha-
vien dut a terme de forma «impe-
cable», però retreien al consistori
una falta de «sensibilitat política»
per «revertir la imatge d’un barri
en gran manera assenyalat».
També van recollir signatures per
evitar l'obertura del centre. Des de
llavors que l’associació funciona
amb una comissió gestora. Olot
acull avui una Jornada Internacio-
nal de lluita contra el racisme. Es
farà una concentració a les dotze
del migdia davant de l'Ajunta-
ment, com en altres municipis
que defensen el dret de les comu-
nitats musulmanes a tenir llocs de
culte i de reunió.

Obre una mesquita del barri de Sant Miquel d’Olot
després d’un any i mig d’obres per adaptar el local
Veïns del barri mantenen 
el rebuig al centre i acusen 
a l’Ajuntament de manca 
de «sensibilitat política»

L’entrada al centre de culte, que abans era un taller. ACN
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ACN/CARME VILÀ ROSES

■El conseller d'Interior, Jordi
Jané, va exigir a ETA que «sense
més espera» es dissolgui i «entre-
gui deinitivament les armes», ja
que considera que no és suicient
amb únicament cessar la seva ac-
tivitat terrorista. En declaracions

als periodistes a Roses, on va par-
ticipar en un homenatge a l'agent
dels Mossos d'Esquadra Santos
Santamaría, que va ser assassinat
per ETA en acte de servei fa 
anys, Jané va reclamar a l'organit-
zació terrorista que es dissolgui i
lliuri les armes «sense matisos».

Un centenar de persones van
retre homenatge a Roses al mosso
Santos Santamaría, mort el  de
març de  en un atemptat de
la banda terrorista a Roses. El co-
missari en cap dels Mossos d'Es-
quadra, Josep Lluís Trapero, va
agrair als qui en aquests darrers

 anys han mantingut la lama
encesa de la memòria de l'agent.
que va qualiicar de «professional,
autoexigent, compromès i exem-
plar».

L'homenatge va consistir en
una missa a l'església de Roses i
una ofrena loral posterior al mo-
nòlit a uns cent metres d'on ETA
va col·locar un cotxe amb  qui-
los d'explosius, davant l'Hotel
Montecarlo de Santa Margarida.
Allà s'hi van aplegar com cada any
des del  comandaments del
cos dels Mossos d'Esquadra,
agents i representants de sindi-

cats del mateix cos, comanda-
ments de la Policia Nacional, de la
Guàrdia Civil, policies locals, mi-
litars de la base del Pení, entre al-
tres, acompanyats de represen-

tants polítics, d'entitats, familiars
i amics. Abans de l'ofrena loral es
van oferir uns parlaments per re-
cordar l'agent, la seva dedicació i
les víctimes del terrorisme.

Jané insta ETA a entregar definitivament
les seves armes «sense més espera»

El mosso Santos Santamaría va ser homenatjat a Roses. GERARD BLANCHÉ

Un centenar de persones
homenatgen el mosso
assassinat per la banda
terrorista a Roses l’any 2001

missió Internacional de Veriica-
ció, un grup d'experts interna-
cionals, i posteriorment amb
persones destacades de la socie-
tat del País Basc francès.

No obstant això, aquest pro-
cés es troba paralitzat per la ne-
gativa dels governs espanyol i
francès a participar-hi, ja que les
opcions plantejades per ETA no
són acceptades per cap dels dos
països, que reclamen la dissolu-
ció de l'organització.

La banda terrorista ETA va
anunciar el  d'octubre de 
el inal deinitiu de les seves ac-
cions violentes amb què ha ma-
tat, en les últimes cinc dècades,
 persones en el seu objectiu
d'aconseguir la independència
del País Basc.

Otegi: «Total credibilitat»
El portaveu d'EH Bildu, Arnaldo
Otegi, va qualiicar de «bona no-
tícia» l'anunci de desarmament
deinitiu d'ETA, al qual, segons
va assegurar, atorga «total credi-
bilitat» i espera que es dugui a
terme «ins al inal», amb la «im-
plicació» de la societat civil i els
governs basc i navarrès. Va ad-
metre que no espera «gran cosa»
dels executius espanyol i fran-
cès, però vol pensar que almenys
«no posaran obstacles a un es-
deveniment històric».

Otegi va destacar que el tre-
ball discret desenvolupat per
l'esquerra abertzale perquè «la
pau es consolidi» ha donat els
seus fruits també en «el tema del
desarmament». No obstant això,
va voler deixar clar que «hi ha
una part del desarmament»,
l'operativa, en què l'esquerra
abertzale no està implicada, ja
que correspon als que anomena
«artesans de la pau».

Va desitjar que el procés es
dugui a terme ins a les seves «úl-
times conseqüències amb la
participació de la societat civil,
el monitoratge de la comunitat
internacional i amb la interven-
ció» dels governs basc i navarrès
i institucions bascofranceses.

EFE/DdG MADRID/VITÒRIA

■La notícia del desarmament de-
initu d’ETA va provocar un gran
nombre de reaccions que van os-
cil·lar entre l'esperança i la pru-
dència. El president del Govern,
Mariano Rajoy, es va referir a
aquest assumpte durant el seu
discurs al congrés del PP de Ma-
drid: «ETA ha decidit, i així ho ha
dit, desarmar-se unilateralment.
Que ho faci, i de pas que es dissol-
gui; i el Govern d'Espanya el que
farà és el que ha fet sempre, per-
què la llei és igual per a tots».

També ho va fer el ministre
d’Interior, Juan Ignacio Zoido, qui
va destacar que si l'organització
terrorista no s'ha desarmat abans
és perquè «pretenia aconseguir
alguna cosa a canvi» i ara el que li
queda és «dissoldre’s, entregar les
armes, penedir-se, demanar per-
dó a les víctimes, pagar els deutes
que té amb elles contrets i sotme-
tre’s a la legislació vigent».

Entre les reaccions més desta-
cades hi ha la del lehendakari, Iñi-
go Urkullu, que va dir estar «infor-
mat» d'aquesta operació, a la que
va atorgar total «credibilitat», de
la mateixa manera que va sol·lici-
tar als governs espanyol i francès
que «estiguin a l'alçada» del mo-
ment històric. Urkullu va compa-
rèixer solemnement, sense adme-
tre preguntes, per explicar que el
seu Govern està «directament in-
format» d'aquesta possibilitat de
desarmament i per assegurar que
«es donen les condicions per ex-
plorar-se».

Després de defensar que el de-

sarmament d'ETA ha de ser «uni-
lateral, irreversible, complet i le-
gal», el president basc va afegir
que el seu executiu «estarà atent i
vigilant a la seva evolució» i «farà
tot el que estigui al seu abast per-
què arribi a bon port, encara que,
no tot estigui al seu abast».

També va comparèixer expres-
sament per opinar sobre el possi-
ble desarmament la presidenta de
Navarra, Uxue Barkos, que va de-
manar que el procés es dugui a
terme amb «rigor» perquè «l'an-
hel que la pròpia societat ha ma-
nifestat durant tots aquests anys
no quedi frustrat».

«Bones notícies»
La secretària general del PSE-EE,
Idoia Mendia, va exigir a ETA que
a més del desarmament, empren-
gui la seva pròpia dissolució, al-
hora que l'expresident del Govern
José Luis Rodríguez Zapatero va
qualiicar de «bones notícies» les
informacions.

El líder de Podem, Pablo Igle-
sias, va animar que l’entrega d'ar-
mes es produeixi «com més aviat
millor» i va demanar que totes les
administracions implicades «fa-
cilitin» el procés.

El coordinador general d'IU, Al-
berto Garzón, va fer una crida a
tots partits polítics, però en espe-
cial als governs d'Espanya i el País
Basc, perquè posin «tots els seus
esforços i energies» en garantir
que el desarmament anunciat es
porti a terme «de la forma més
breu possible i amb totes les ga-
ranties».

Rajoy exigeix a ETA que
compleixi allò anunciat i
«de pas que es dissolgui»
El lehandakari basc insta els governs espanyol i francès a «estar a l’alçada»
Iglesias sol·licita que el desarmament es faci «com més aviat millor»

El lehendakari basc,
Íñigo Urkullu, va

atorgar credibilitat a
l’anunci sobre el

desarmament d’ETA.
JAVIER ETXEZARRETA/EFE

ReaCCioNs
Si ETA no s’ha
desarmat abans

és perquè pretenia
aconseguir alguna
cosa a canvi. Ara el
que li queda és
dissoldre’s».

JUAN IGNACIO ZOIDO
MINISTRE D’INTERIOR

Es donen les
condicions per

explorar la possibilitat
de desarmament.
Nosaltres estarem
vigilants a l’evolució
d’aquest procés».

ÍÑIGO URKULLU
LEHENDAKARI BASC

El procés s’ha
de dur a terme

amb rigor perquè
l’anhel que la mateixa
societat ha manifestat
no acabi quedant
frustrat».

UXUE BARCOS
PRESIDENTA DE NAVARRA
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Els ports de Palamós i Roses i la destinació
turística reben el reconeixement del sector de
creuers a la fira Seatrade
Divendres, 17 de març de 2017

Inici

Torna

La marca Costa Brava Cruise Ports ha estat reconeguda per la indústria de
creuers, gràcies a la trajectòria i les expectatives de futur dels dos ports gironins
i la seva destinació

La fira Seatrade Cruise Global s’ha celebrat aquesta setmana als Estats Units,
amb bones expectatives per a l’activitat de creuers a la Costa Brava

Ports de la Generalitat

Els ports de Palamós (Baix Empordà) i Roses (Alt Empordà) i la seva destinació turística, que
es promouen amb la marca Costa Brava Cruise Ports, han rebut aquests dies el
reconeixement de la indústria de creuers, pel seu posicionament  en l’activitat de creuers a
la Mediterrània occidental i les bones perspectives de futur, en el marc de la fira Seatrade.

La Seatrade Cruise Global és la fira internacional més important del sector de creuers, que
s’ha celebrat del 13 al 16 de març, a Fort Lauderdale, Florida, (Estats Units). Aquest fòrum és
el punt de trobada de les principals companyies de creuers del món amb els ports, els
operadors turístics, els socis i els professionals de la indústria. Aquesta edició ha comptat
amb la participació del gerent de Ports de la Generalitat, Joan Pere Gómez Comes, la
responsable de creuers del Patronat de Turisme Costa Brava - Girona, Anna Barceló, i la
responsable de creuers de Ports de la Generalitat, Maria Cano.

El gerent de Ports de la Generalitat, Joan Pere Gómez, ha valorat la participació en aquest
certamen: “El balanç de la participació a la fira Seatrade ha estat molt positiu”. Gómez ha
afegit: “S’han fet molts contactes i reunions que pensem que ajudaran a la captació de
noves línies de creuers i la fidelització de companyies”.

La fira Seatrade va tancar les portes ahir amb bones expectatives per a la costa gironina.
Ara, els ports de Palamós i Roses, els dos municipis i la seva àrea d’influència  ja es
preparen per a rebre les noves escales de creuers i els passatgers d’aquest any.  Així, la
temporada de creuers a Roses s’iniciarà el 17 d’abril, mentre que Palamós donarà el tret de
sortida a la temporada el 27 d’abril.

Costa Brava Cruise Ports

La marca Costa Brava Cruise Ports porta set anys promocionant els ports de Palamós i
Roses i la destinació turística als principals fòrums de creuers d’arreu del món. Aquesta
aliança estratègica ports, ciutat i entorn ha funcionat molt bé i ha convertit els dos ports i
la destinació Costa Brava en un pol competitiu i ben posicionat a la indústria de creuers.
Ara, Costa Brava Cruise Ports  ha rebut el reconeixement del sector creuerístic, en el
marc de la fira Seatrade. Aquest reconeixement premia l’esforç institucional per posicionar
i consolidar els ports de Palamós i Roses i la destinació turística entre les principals
companyies de creuers del món.

Costa Brava Cruise Ports ha estat possible gràcies als acords institucionals fets per
promoure els dos ports amb tràfic de creuers, així com l’ampli ventall d’activitats culturals,
històriques, gastronòmiques, esportives i d’oci que s’ofereixen als creueristes. Les
institucions compromeses en treballar pel creixement de l’activitat creuerística a la costa
gironina són les següents: Ports de la Generalitat; l’Ajuntament de Palamós i l’Ajuntament
de Roses; el Patronat de Turisme Costa Brava – Girona; la Cambra de Comerç de Girona i la
Cambra de Comerç de Palamós.

17 de març de 2017.

•

•
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La marca Costa Brava Cruise Ports ha estat reconeguda per la indústria de
creuers, gràcies a la trajectòria i les expectatives de futur dels dos ports gironins
i la seva destinació

La fira Seatrade Cruise Global s’ha celebrat aquesta setmana als Estats Units,
amb bones expectatives per a l’activitat de creuers a la Costa Brava

Ports de la Generalitat

Els ports de Palamós (Baix Empordà) i Roses (Alt Empordà) i la seva destinació turística, que
es promouen amb la marca Costa Brava Cruise Ports, han rebut aquests dies el
reconeixement de la indústria de creuers, pel seu posicionament  en l’activitat de creuers a
la Mediterrània occidental i les bones perspectives de futur, en el marc de la fira Seatrade.

La Seatrade Cruise Global és la fira internacional més important del sector de creuers, que
s’ha celebrat del 13 al 16 de març, a Fort Lauderdale, Florida, (Estats Units). Aquest fòrum és
el punt de trobada de les principals companyies de creuers del món amb els ports, els
operadors turístics, els socis i els professionals de la indústria. Aquesta edició ha comptat
amb la participació del gerent de Ports de la Generalitat, Joan Pere Gómez Comes, la
responsable de creuers del Patronat de Turisme Costa Brava - Girona, Anna Barceló, i la
responsable de creuers de Ports de la Generalitat, Maria Cano.

El gerent de Ports de la Generalitat, Joan Pere Gómez, ha valorat la participació en aquest
certamen: “El balanç de la participació a la fira Seatrade ha estat molt positiu”. Gómez ha
afegit: “S’han fet molts contactes i reunions que pensem que ajudaran a la captació de
noves línies de creuers i la fidelització de companyies”.

La fira Seatrade va tancar les portes ahir amb bones expectatives per a la costa gironina.
Ara, els ports de Palamós i Roses, els dos municipis i la seva àrea d’influència  ja es
preparen per a rebre les noves escales de creuers i els passatgers d’aquest any.  Així, la
temporada de creuers a Roses s’iniciarà el 17 d’abril, mentre que Palamós donarà el tret de
sortida a la temporada el 27 d’abril.

Costa Brava Cruise Ports

La marca Costa Brava Cruise Ports porta set anys promocionant els ports de Palamós i
Roses i la destinació turística als principals fòrums de creuers d’arreu del món. Aquesta
aliança estratègica ports, ciutat i entorn ha funcionat molt bé i ha convertit els dos ports i
la destinació Costa Brava en un pol competitiu i ben posicionat a la indústria de creuers.
Ara, Costa Brava Cruise Ports  ha rebut el reconeixement del sector creuerístic, en el
marc de la fira Seatrade. Aquest reconeixement premia l’esforç institucional per posicionar
i consolidar els ports de Palamós i Roses i la destinació turística entre les principals
companyies de creuers del món.

Costa Brava Cruise Ports ha estat possible gràcies als acords institucionals fets per
promoure els dos ports amb tràfic de creuers, així com l’ampli ventall d’activitats culturals,
històriques, gastronòmiques, esportives i d’oci que s’ofereixen als creueristes. Les
institucions compromeses en treballar pel creixement de l’activitat creuerística a la costa
gironina són les següents: Ports de la Generalitat; l’Ajuntament de Palamós i l’Ajuntament
de Roses; el Patronat de Turisme Costa Brava – Girona; la Cambra de Comerç de Girona i la
Cambra de Comerç de Palamós.
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L'Ajuntament de Roses ha impulsat la primera
sessió de la Comissió del Pla Educatiu d'Entorn,
durant la qual s'han constituït les comissions que
impulsaran el Pla a la població, s'han aprovat les
primeres actuacions a realitzar durant aquest curs
escolar i s'ha adoptat el compromís d'elaborar un
projecte marc durant el mes de juny de 2017, que
guiarà el desenvolupament del Pla Educatiu
d'Entorn durant els 4 propers anys.

El Pla Educatiu d'Entorn és un instrument del
Departament d'Ensenyament de la Generalitat que
té com a finalitat donar una resposta integrada i
comunitària a les necessitats educatives dels municipis. Funciona com una proposta de cooperació
entre el propi Departament, el consistori i les entitats municipals, i té per objectiu aconseguir l'èxit
educatiu de tot I'alumnat i contribuir a la cohesió social mitjançant I'equitat, I'educació intercultural, el
foment de la convivència i I'ús de la lIengua catalana.

Roses ha signat recentment el conveni de col·laboració que permetrà impulsar noves accions del Pla
Educatiu d'Entorn a partir d'aquest mateix any. L'experiència en aquest àmbit a Roses no és nova, ja
que el municipi va ser un dels 25 escollits l'any 2006 per a la implantació dels primers Plans Educatius
d'Entorn. Nombroses activitats de les impulsades durant els 6 anys d'implantació del Pla, s'han
mantingut fins ara gràcies a l'impuls del propi consistori, que ha continuant invertint en projectes com
els tallers de deures, el servei de transport gratuït d'acompanyament dels escolars més petits a
activitats extraescolars, etc.

Des d'aquest curs, la Generalitat de Catalunya torna a impulsar aquest projecte al municipi, amb
dotacions econòmiques que, sumades a les assignades pel propi consistori, permetran ampliar el
nombre d'activitats i projectes que es desenvolupen a Roses.

Per dissenyar i fer el seguiment del Pla, s'ha creat la Comissió Representativa Institucional, que es
reuní ahir per primer cop, òrgan que té el poder de decisió sobre les actuacions a emprendre. Està
integrat per representants del Departament d'Ensenyament, de l'Ajuntament, de les direccions deis
centres educatius de Roses, dels alumnes, de les AMPA, i d'entitats i associacions vinculades a la
comunitat educativa del municipi.

Durant la sessió realitzada ahir la Comissió aprovà la constitució de la comissió operativa i de les
comissions de treball, establí l'elaboració del Projecte marc a desenvolupar durant els propers 4 anys -
document que es preveu aprovar el proper mes de juny-, i acordà les primeres actuacions a realitzar
durant aquest curs escolar.

Les primeres accions aprovades, que es desenvoluparan al llarg del darrer trimestre del present curs
escolar, consistiran en l'organització dels tallers d'estudi assistit per a l'alumnat de secundària -els
quals complementaran els tallers que ja ofereix l'Ajuntament als alumnes de primària-, la creació d'una
activitat de suport acadèmic durant l'estiu per a l'alumnat de 4t d'ESO que no hagi obtingut el graduat
en la convocatòria del mes de juny, la posada en marxa d'un taller de teatre a l'Institut Cap Norfeu, i la
inclusió de la Cantarella organitzada per les mestres de música del municipi dins el Pla Educatiu
d'Entorn.
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Les valoracions positives, i

d’altres no tant, del Carnaval

de Roses 2017

Es duplica el nombre d’establiments
que hi participaran a la II Ruta de les
Tapes de Roses
Per ViladeRoses  /   17/03/2017  /   No Comentat

Un total de 51 establiments participaran en la II Ruta de les Tapes que se celebrarà entre el

31 de març i el 9 d’abril

El proper dimecres, 22 de març, està previst

fer la presentació de la II Ruta de les Tapes

de Roses. Una iniciativa lúdicgastronòmica

que, degut a l’èxit esdevingut l’any passat,

ha vist com el nombre d’establiments que hi

participaran per oferir la seva tapa i optar al

premi com la millor s’ha duplicat respecta a

l’any passat.

“S’ha passat de 25 bars i restaurants que

van participar en la primera edició a 51

establiments en aquesta segona” ha

manifestat el regidor de Promoció

Econòmica, Fèlix Llorens, considerant que

aquest augment ha estat degut “a que és una bona manera de donar a conèixer el menjar que

poden oferir tant a la gent del poble com als visitants”.

La II Ruta de les Tapes es desenvoluparà entre el 31 de març i el 9 d’abril, deu dies encetantse en

un cap de setmana i acabant en el següent.

Cal destacar que el funcionament d’aquesta II Ruta de les Tapes és el mateix que el de la primera,

és a dir, per 2,5 € els establiments oferiren la seva etapa més una copa de vi.

També es podrà participar al sorteig d’un premi consistent en un àpat per a dues persones en el

restaurant de la Ruta de les Tapes que esculli la persona guanyadora, i en un lot de vins DO

Empordà cedit pel Consell Regulador de la Denominació d’Origen Empordà. Per optar a guanyar

s’ha d’omplir la butlleta amb 9 segells d’establiments diferents i votar la millor tapa.

Fins al dia 9 d’abril de 2017 hi haurà temps d’introduir la butlleta en qualsevol urna dels

establiments participants.

El sorteig es farà el dia 30 d’abril a les 12 hores a la plaça Catalunya de Roses dins la IVMostra del

Vi DO Empordà Roses, en el marc dels actes del Festival Vívid. Aquest mateix dia també es

desvetllarà quina ha estat la millor tapa de totes les presentades. Una elecció que seran els mateixos

‘comensals’ qui ho hauran deixat reflectit alhora d’emplenar la butlleta. Recordem que l’any passat

la tapa guanyadora va ser “El Timbal” del bar restaurant L’Olivar.

Els bars i restaurants que hi participen són els següents:

1.  Àncora – Avda de Rhode, 62

2.  Al Andalus – Avda de la Platja (Santa Margarida)

3.  Antonio – c/ Figueres

4.  Avenida – Avda Jaume I

5.  Bim’s Bistrot Mediterrani – Avda de Rhode, 34 (Hotel Terraza)

6.  Bistro Uniconio– Avda Gola de l’Estany, 5

7.  Brevatges– c/ Girona

8.  Ca la Sogra – c/Puig Rom, 88

9.  Ca la Valeria– c/ Marià Benlliure, 9

10.  Ca la Margarita– Plaça Sant Pere, 6

11.  Can Cairó– c/ Sant Elm, 5

12.  Can Cervera by La Croqueta – c/ Mairó 56

13.  Can Ramonet – c/ Marià Benlliure, 51

14.  Casa Paco – c/ Olles, 8

15.  Ci – c/ Pi i Sunyer, 36

16.  Cerdanya – c/ Joan Badosa, 20

17.  El Barzito – c/ Guilleries, 22 (Urbanització Mas Mates)

18.  El Mercat – c/ Dr. Ferran (Mercat Cobert)

19.  El Poke Corner – Avda de Rhode, 193

20.  El Racó – c/ Joan Badosa, 22

21.  El Racó de la Llebre – Avda Montserrat, 15

22.  Els Pescadors – Moll comercial, 29

23.  Falconera – Avda Jaume I

24.  Gozos Mundanos – c/ Traginers, 10

25.  Jamon Experience Roses – c/ Sant Isidre,

26.  Jordà Vins – Plaça Catalunya

27.  L’Escalam – avda de Rhode, 51

28.  L’Església – c/ de l’Església, 1

29.  L’Olivar– Gran Via Pau Casals, 247

30.  La Cassola – Avda Gola de l’Estany, 11 (Santa Margarida)

31.  La Deliciosa – Plaça de l’Església, 4

32.  La Tantina – c/ Poeta Marquina, 1113

33.  La Taperia Roses – c/ Sant Sebastià, 60 – 62

34.  Las Tres Perlas – c/ Sant Sebastià, 16

35.  Les Palmeres – Passeig marítim, 33

36.  Marco Pollo – c/ del Pescadors, 2830

37.  Nit i Dia— Passeig Marítim, 28

38.  Ona Roses – Avda de Rhode, 66

39.  Pika Pika Beach – Avda Díaz Pacheco, 25 (Canyelles Petites)

40.  Pizzeria di Roma – c/ Joan Badosa, 33

41.  Que te dit – c/ Pep Ventura, 23

42.  Quim Gelats – Avda de Rhode, 223225

43.  Rambla – c/ Mairó, 94

44.  Ribereta – c/ Sant Elm

45.  Roc Fort – Rda. Miquel Oliva Prat, 4

46.  Rocamar – c/ Sant Sebastià, 18

47.  Sal i Pebre – Rda. Miquel Oliva Prat, 38

48.  Sentric – Plaça de Llevant, baixos

49.  Si Us Plau –Passeig Marítim, 1

50.  Tony’s – Mas Oliva, 30

51.  Tramonti Platja – Platja de la Perola, 64
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Es duplica el nombre d’establiments
que hi participaran a la II Ruta de les
Tapes de Roses
Per ViladeRoses  /   17/03/2017  /   No Comentat

Un total de 51 establiments participaran en la II Ruta de les Tapes que se celebrarà entre el

31 de març i el 9 d’abril

El proper dimecres, 22 de març, està previst

fer la presentació de la II Ruta de les Tapes

de Roses. Una iniciativa lúdicgastronòmica

que, degut a l’èxit esdevingut l’any passat,

ha vist com el nombre d’establiments que hi

participaran per oferir la seva tapa i optar al

premi com la millor s’ha duplicat respecta a

l’any passat.

“S’ha passat de 25 bars i restaurants que

van participar en la primera edició a 51

establiments en aquesta segona” ha

manifestat el regidor de Promoció

Econòmica, Fèlix Llorens, considerant que

aquest augment ha estat degut “a que és una bona manera de donar a conèixer el menjar que

poden oferir tant a la gent del poble com als visitants”.

La II Ruta de les Tapes es desenvoluparà entre el 31 de març i el 9 d’abril, deu dies encetantse en

un cap de setmana i acabant en el següent.

Cal destacar que el funcionament d’aquesta II Ruta de les Tapes és el mateix que el de la primera,

és a dir, per 2,5 € els establiments oferiren la seva etapa més una copa de vi.

També es podrà participar al sorteig d’un premi consistent en un àpat per a dues persones en el

restaurant de la Ruta de les Tapes que esculli la persona guanyadora, i en un lot de vins DO

Empordà cedit pel Consell Regulador de la Denominació d’Origen Empordà. Per optar a guanyar

s’ha d’omplir la butlleta amb 9 segells d’establiments diferents i votar la millor tapa.

Fins al dia 9 d’abril de 2017 hi haurà temps d’introduir la butlleta en qualsevol urna dels

establiments participants.

El sorteig es farà el dia 30 d’abril a les 12 hores a la plaça Catalunya de Roses dins la IVMostra del

Vi DO Empordà Roses, en el marc dels actes del Festival Vívid. Aquest mateix dia també es

desvetllarà quina ha estat la millor tapa de totes les presentades. Una elecció que seran els mateixos

‘comensals’ qui ho hauran deixat reflectit alhora d’emplenar la butlleta. Recordem que l’any passat

la tapa guanyadora va ser “El Timbal” del bar restaurant L’Olivar.

Els bars i restaurants que hi participen són els següents:

1.  Àncora – Avda de Rhode, 62

2.  Al Andalus – Avda de la Platja (Santa Margarida)

3.  Antonio – c/ Figueres

4.  Avenida – Avda Jaume I

5.  Bim’s Bistrot Mediterrani – Avda de Rhode, 34 (Hotel Terraza)

6.  Bistro Uniconio– Avda Gola de l’Estany, 5

7.  Brevatges– c/ Girona

8.  Ca la Sogra – c/Puig Rom, 88

9.  Ca la Valeria– c/ Marià Benlliure, 9

10.  Ca la Margarita– Plaça Sant Pere, 6

11.  Can Cairó– c/ Sant Elm, 5

12.  Can Cervera by La Croqueta – c/ Mairó 56

13.  Can Ramonet – c/ Marià Benlliure, 51

14.  Casa Paco – c/ Olles, 8

15.  Ci – c/ Pi i Sunyer, 36

16.  Cerdanya – c/ Joan Badosa, 20

17.  El Barzito – c/ Guilleries, 22 (Urbanització Mas Mates)

18.  El Mercat – c/ Dr. Ferran (Mercat Cobert)

19.  El Poke Corner – Avda de Rhode, 193

20.  El Racó – c/ Joan Badosa, 22

21.  El Racó de la Llebre – Avda Montserrat, 15

22.  Els Pescadors – Moll comercial, 29

23.  Falconera – Avda Jaume I

24.  Gozos Mundanos – c/ Traginers, 10

25.  Jamon Experience Roses – c/ Sant Isidre,

26.  Jordà Vins – Plaça Catalunya

27.  L’Escalam – avda de Rhode, 51

28.  L’Església – c/ de l’Església, 1

29.  L’Olivar– Gran Via Pau Casals, 247

30.  La Cassola – Avda Gola de l’Estany, 11 (Santa Margarida)

31.  La Deliciosa – Plaça de l’Església, 4

32.  La Tantina – c/ Poeta Marquina, 1113

33.  La Taperia Roses – c/ Sant Sebastià, 60 – 62

34.  Las Tres Perlas – c/ Sant Sebastià, 16

35.  Les Palmeres – Passeig marítim, 33

36.  Marco Pollo – c/ del Pescadors, 2830

37.  Nit i Dia— Passeig Marítim, 28

38.  Ona Roses – Avda de Rhode, 66

39.  Pika Pika Beach – Avda Díaz Pacheco, 25 (Canyelles Petites)

40.  Pizzeria di Roma – c/ Joan Badosa, 33

41.  Que te dit – c/ Pep Ventura, 23

42.  Quim Gelats – Avda de Rhode, 223225

43.  Rambla – c/ Mairó, 94

44.  Ribereta – c/ Sant Elm

45.  Roc Fort – Rda. Miquel Oliva Prat, 4

46.  Rocamar – c/ Sant Sebastià, 18

47.  Sal i Pebre – Rda. Miquel Oliva Prat, 38

48.  Sentric – Plaça de Llevant, baixos

49.  Si Us Plau –Passeig Marítim, 1

50.  Tony’s – Mas Oliva, 30

51.  Tramonti Platja – Platja de la Perola, 64
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Part dels medicaments recaptats per la Farmàcia Gratacó de Roses

destinats a la Fundació ALTEM / Foto: arxiu
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La Funcional Teatre de

Figueres porta el seu darrer

muntatge “Advertència per a

embarcacions petites” al

Teatre de Roses

La farmàcia Gratacós de Roses
abasteix de medicaments a la
Fundació ALTEM
Per ViladeRoses  /   16/03/2017  /   No Comentat

Medicaments que la farmàcia Gratacós ha recaptat gràcies a la solidaritat de la ciutadania

de Roses

“Estem molt contents, la

gent de Roses ha respós

novament i ha tornat a

col∙laborar en la que ha

estat la 10ª Jornada de

Recollida de Medicaments

organitzada pel Banc

Farmacèutic”, ha afirmat al

responsable de la Farmàcia

Gratacós, Mar Panigua, que

ha portat a terme durant 8

dies aquesta recollida.

Un total de 405 euros en

medicaments és el que ha

recaptat la Farmàcia

Gratacós en la 10ª Jornada

de Recollida de

Medicaments, jornada que

es desenvolupa durant tota

una setmana, ja que es va

encetar el dissabte, dia 5

de març, i va finalitzar

aquest passat dissabte, dia

11.

Cal assenyalar que la

quantitat recaptada és

inferior a la que es va

aconseguir l’any passat, quan la Farmàcia Gratacós va recollir medicaments per un valor de

gairebé 660 euros. La causa, segons ha manifestat Gratacós, “ha estat deguda a que, a diferència

d’altres anys només hem tingut un sol dia els voluntaris de la recollida i, a més, durant la

setmana en lloc de ser quatre persones a la farmàcia només hi érem dues, per la qual cosa no

podia explicar ben bé a la gent sobre la campanya de recapte de medicaments”.

Tot i això, la responsable de la farmàcia rosinca ha valorat molt positivament aquesta iniciativa, en la

que ha participat per sisè any consecutiu, “perquè la gent de Roses ha respòs, com sempre, de

manera molt solidària, ja que entre 80 i 90 persones van comprar medicaments per als joves de

l’ALTEM”.

Entitat aquesta que ha felicitat personalment al personal de la Farmàcia Gratacós per la quantitat de

medicaments recollits que ara abasteixen la farmaciola de la Fundació ALTEM.

Comparteix això:

Google Facebook Twitter LinkedIn Pinterest Vila de Roses

  Print   Email

Published: 3 dies ago on 16/03/2017

By: ViladeRoses

Last Modified: març 17, 2017 @ 11:28 am

Filed Under: Actualitat, Roses, Societat

Tagged With: 10ª Jornada de Recollida de Medicaments, Banc Farmacèutic, Farmàcia

Gratacós, Fundació ALTEM

← ARTICLE ANTERIOR

Les valoracions positives, i

d’altres no tant, del Carnaval

de Roses 2017

ABOUT THE AUTHOR

ViladeRoses
View all articles by ViladeRoses »

DONEU LA VOSTRA OPINIÓ

Escriu aquí el comentari...Escriu aquí el comentari...

FACEBOOK VILA DE ROSES

NOTÍCIES MÉS LLEGIDES

Farmàcies de Guàrdia a Roses

Roses millora el camí de Ronda

entre el Far i Canyelles Petites

per ferlo més segurs als

vianants

Es duplica el nombre

d’establiments que hi

participaran a la II Ruta de les

Tapes de Roses

Ubicació de la Farmàcia

González de Roses

Les valoracions positives, i

d’altres no tant, del Carnaval de

Roses 2017

TWITTER VILA DE ROSES

IncrustahoMostraho al Twitter

Tuits de @ViladeRoses

Roses millora el camí de

Ronda entre el Far i

Canyelles Petites per ferlo

més segurs… 

viladeroses.cat/roses

millora…

Vila de Roses

@ViladeRoses

LES NOTÍCIES DIA A DIA

març 2017

Dl. Dt. Dc. Dj. Dv. Ds. Dg.

« febr.

1 2 3 4 5

6 7 8 9 10 11 12

13 14 15 16 17 18 19

20 21 22 23 24 25 26

27 28 29 30 31

COMENTARIS RECENTS

Txaaro en No s’oblidarà mai a

Santos Santamaria, Mosso

d’Esquadra mort a Roses fa 15

anys en un atemptat d’ETA

Maria en La farmàcia Gratacós de

Roses s’adhereix un any més a

la Jornada de Recollida de

Medicaments

Carnaval in Costa Brava –

Càmping Mas Nou en Programa

del Carnaval de Roses 2017

José García en Roses disposarà

del primer parc temàtic de Ràdio

Control de tot l’estat espanyol

Josep en ERC Roses vol que es

recuperin i s’exhibeixin les peces

d’un antic trull de la Vila

ARXIUS

març 2017

febrer 2017

gener 2017

desembre 2016

novembre 2016

octubre 2016

setembre 2016

agost 2016

juliol 2016

juny 2016

maig 2016

abril 2016

març 2016

febrer 2016

gener 2016

desembre 2015

novembre 2015

octubre 2015

setembre 2015

agost 2015

juliol 2015

juny 2015

maig 2015

abril 2015

març 2015

febrer 2015

gener 2015

desembre 2014

novembre 2014

octubre 2014

setembre 2014

agost 2014

juliol 2014

juny 2014

maig 2014

abril 2014

març 2014

febrer 2014

gener 2014

desembre 2013

novembre 2013

octubre 2013

setembre 2013

agost 2013

juliol 2013

juny 2013

maig 2013

abril 2013

març 2013

febrer 2013

gener 2013

desembre 2012

novembre 2012

octubre 2012

setembre 2012

agost 2012

juliol 2012

Sign Up to see what your friends like.LikeLike ShareShare

MUESTRAS GRATIS
por estar conectado 

hoy 20/03/2017, te regalamos
miles de MUESTRAS GRATIS

¡LAS QUIERO!

/ " ! % '

Like this:

S'està carregant...

Relacionats

0 Comments Sort by

Facebook Comments Plugin

Oldest

Add a comment...

Be the first of your friends to
like this

Vila de R…
5.4K likes

Like Page

Share

PORTADA ROSES AJUNTAMENT ALT EMPORDÀ GIRONA OPINIÓ ATUR CARNAVAL FESTA MAJOR CONTACTABuscar

http://www.viladeroses.cat/contacta/
http://www.viladeroses.cat/subscribe-via-rss/
http://www.viladeroses.cat/subscribe-via-rss/
http://www.viladeroses.cat/log-in/
http://www.viladeroses.cat/log-in/
http://themolitor.com/portfolio
http://themolitor.com/portfolio
http://www.roses.cat/
https://twitter.com/ViladeRoses
https://www.facebook.com/ViladeRoses
http://www.viladeroses.cat
http://www.viladeroses.cat/
http://www.viladeroses.cat/category/cultura/
http://www.viladeroses.cat/category/economia/
http://www.viladeroses.cat/category/educacio/
http://www.viladeroses.cat/category/noticies-desports/
http://www.viladeroses.cat/category/noticies-de-joventut/
http://www.viladeroses.cat/category/politica/
http://www.viladeroses.cat/category/noticies-de-sanitat/
http://www.viladeroses.cat/category/societat/
http://www.viladeroses.cat/category/noticies-de-roses/
http://www.viladeroses.cat/category/noticies-municipals/
http://www.viladeroses.cat/category/noticies-comarca-alt-emporda/
http://www.viladeroses.cat/category/noticies-de-girona/
http://www.viladeroses.cat/category/opinio/
http://www.viladeroses.cat/category/atur/
http://www.viladeroses.cat/category/carnaval/
http://www.viladeroses.cat/category/festa-major/
http://www.viladeroses.cat/contacta/
http://www.viladeroses.cat
http://www.viladeroses.cat/category/actualitat-de-noticies/
http://www.viladeroses.cat/author/admin/
http://www.viladeroses.cat/wp-content/uploads/2014/02/recollida-medicaments_farm�cia_gratac�s.jpg
http://www.viladeroses.cat/farmacia-gratacos-roses-sadhereix-any-mes-jornada-recollida-medicaments/
http://www.viladeroses.cat/farmacia-gratacos-roses-recapta-mes-600-euros-medicaments-fundacio-altem/
http://amicsdesantjosep.cat/fira-del-brunyol/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/roses-celebra-marc-poetic-diferents-generes-culturals-arribar-distints-ambits-public/
http://www.viladeroses.cat/programa-tallers-ca-lanita-roses/
http://www.viladeroses.cat/programacio-teatre-municipal-roses-gener-maig-2017
http://www.santcliment.cat/media/sites/212/Calendari-visites-Espais-Naturals-2017.pdf
http://www.viladeroses.cat/activitats-visites-guiades-patrimoni-roses-mesos-desembre-2016-gener-2017/
http://www.viladeroses.cat/lescriptura-compravenda-mas-den-puignau-document-mes-larxiu-municipal-roses/
http://www.viladeroses.cat/senceten-cursos-formacio-aquesta-primavera-roses/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://www.viladeroses.cat/donacions-sang-comarca-lalt-emporda-durant-mes-marc/
http://visit.roses.cat/
http://www.viladeroses.cat/almanegra-audiovisual-roses-deixa-video-posteritat-que-cant-vida/
http://www.viladeroses.cat/lhotel-terraza-roses-sapunta-als-maridatges-vi-musica-afegint-marisc/
https://www.facebook.com/AnimalsDeNit/
http://drogueriaferdy.com/ca/qui-som
http://www.cinemesroses.com/
http://www.viladeroses.cat/farmacies-de-guardia-a-roses/
http://www.viladeroses.cat/annexos/agenda_cultural_municipal.pdf
http://www.viladeroses.cat/annexos/agenda_cultural_comarcal.pdf
http://horanova.cat/
http://www.revistacrae.com/es/
http://themes.themolitor.com/dailypress/
http://themes.themolitor.com/dailypress/
http://www.viladeroses.cat/advertise-with-us/
http://www.viladeroses.cat/advertise-with-us/
http://www.viladeroses.cat/terms-of-service/
http://www.viladeroses.cat/terms-of-service/
http://www.viladeroses.cat/contacta/
http://www.viladeroses.cat/contacta/


 © 2017 viladeroses.cat.

MUESTRAS GRATIS
por estar conectado 

hoy 20/03/2017, te regalamos
miles de MUESTRAS GRATIS

¡LAS
QUIERO!

Segueixnos:  Dilluns 20 de març del 2017

Diari digital des de Roses, tota una Vila

Part dels medicaments recaptats per la Farmàcia Gratacó de Roses

destinats a la Fundació ALTEM / Foto: arxiu

SEGÜENT ARTICLE →

La Funcional Teatre de

Figueres porta el seu darrer

muntatge “Advertència per a

embarcacions petites” al

Teatre de Roses

La farmàcia Gratacós de Roses
abasteix de medicaments a la
Fundació ALTEM
Per ViladeRoses  /   16/03/2017  /   No Comentat

Medicaments que la farmàcia Gratacós ha recaptat gràcies a la solidaritat de la ciutadania

de Roses

“Estem molt contents, la

gent de Roses ha respós

novament i ha tornat a

col∙laborar en la que ha

estat la 10ª Jornada de

Recollida de Medicaments

organitzada pel Banc

Farmacèutic”, ha afirmat al

responsable de la Farmàcia

Gratacós, Mar Panigua, que

ha portat a terme durant 8

dies aquesta recollida.

Un total de 405 euros en

medicaments és el que ha

recaptat la Farmàcia

Gratacós en la 10ª Jornada

de Recollida de

Medicaments, jornada que

es desenvolupa durant tota

una setmana, ja que es va

encetar el dissabte, dia 5

de març, i va finalitzar

aquest passat dissabte, dia

11.

Cal assenyalar que la

quantitat recaptada és

inferior a la que es va

aconseguir l’any passat, quan la Farmàcia Gratacós va recollir medicaments per un valor de

gairebé 660 euros. La causa, segons ha manifestat Gratacós, “ha estat deguda a que, a diferència

d’altres anys només hem tingut un sol dia els voluntaris de la recollida i, a més, durant la

setmana en lloc de ser quatre persones a la farmàcia només hi érem dues, per la qual cosa no

podia explicar ben bé a la gent sobre la campanya de recapte de medicaments”.

Tot i això, la responsable de la farmàcia rosinca ha valorat molt positivament aquesta iniciativa, en la

que ha participat per sisè any consecutiu, “perquè la gent de Roses ha respòs, com sempre, de

manera molt solidària, ja que entre 80 i 90 persones van comprar medicaments per als joves de

l’ALTEM”.

Entitat aquesta que ha felicitat personalment al personal de la Farmàcia Gratacós per la quantitat de

medicaments recollits que ara abasteixen la farmaciola de la Fundació ALTEM.
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HOME  ROSES  MUNICIPI  TALLERS D’ESTUDI, REFORÇ A L’ESTIU, TEATRE I CANTARELLA, PRIMERES
ACCIONS DEL PLA EDUCATIU D’ENTORN A ROSES

Ahir al migdia va tenir lloc a l’Ajuntament de Roses la primera sessió de la

Comissió del Pla Educatiu d’Entorn, durant la qual es van constituir les

comissions que impulsaran el Pla a la població, es van aprovar les primeres

actuacions a realitzar durant aquest curs escolar i s’adoptà el compromís

d’elaborar un projecte marc durant el mes de juny de 2017, que guiarà el

desenvolupament del Pla Educatiu d’Entorn durant els 4 propers anys.

El Pla Educatiu d’Entorn és

un instrument del

Departament d’Ensenyament

de la Generalitat que té com

a finalitat donar una

resposta integrada i

comunitària a les necessitats

educatives dels municipis.

Funciona com una proposta de cooperació entre el propi Departament, el

consistori i les entitats municipals, i té per objectiu aconseguir I’èxit educatiu

de tot I’alumnat i contribuir a la cohesió social mitjançant I’equitat, I’educació

intercultural, el foment de la convivència i I’ús de la lIengua catalana.

Roses ha signat recentment el conveni de col·laboració que permetrà

impulsar noves accions del Pla Educatiu d’Entorn a partir d’aquest mateix

any. L’experiència en aquest àmbit a Roses no és nova, ja que el municipi va

ser un dels 25 escollits l’any 2006 per a la implantació dels primers Plans

Educatius d’Entorn. Nombroses activitats de les impulsades durant els 6

anys d’implantació del Pla, s’han mantingut fins ara gràcies a l’impuls del

propi consistori, que ha continuant invertint en projectes com els tallers de

deures, el servei de transport gratuït d’acompanyament dels escolars més

petits a activitats extraescolars, etc.

Des d’aquest curs, la Generalitat de Catalunya torna a impulsar aquest

projecte al municipi, amb dotacions econòmiques que, sumades a les

assignades pel propi consistori, permetran ampliar el nombre d’activitats i

projectes que es desenvolupen a Roses.

Per dissenyar i fer el seguiment del Pla, s’ha creat la Comissió Representativa

Institucional, que es reuní ahir per primer cop, òrgan que té el poder de

decisió sobre les actuacions a emprendre. Està integrat per representants

del Departament d’Ensenyament, de l’Ajuntament, de les direccions deis

centres educatius de Roses, dels alumnes, de les AMPA, i d’entitats i

associacions vinculades a la comunitat educativa del municipi.

Durant la sessió realitzada ahir la Comissió aprovà la constitució de la

comissió operativa i de les comissions de treball, establí l’elaboració del

Projecte marc a desenvolupar durant els propers 4 anys -document que es

preveu aprovar el proper mes de juny-, i acordà les primeres actuacions a

realitzar durant aquest curs escolar.

Les primeres accions aprovades, que es desenvoluparan al llarg del darrer

trimestre del present curs escolar, consistiran en l’organització dels tallers

d’estudi assistit per a l’alumnat de secundària -els quals complementaran els

tallers que ja ofereix l’Ajuntament als alumnes de primària-, la creació d’una

activitat de suport acadèmic durant l’estiu per a l’alumnat de 4t d’ESO que no

hagi obtingut el graduat en la convocatòria del mes de juny, la posada en

marxa d’un taller de teatre a l’Institut Cap Norfeu, i la inclusió de la

Cantarella organitzada per les mestres de música del municipi dins el Pla

Educatiu d’Entorn.
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Nou cicle cultural i
espiritualista a Roses

HELENA FERNÁNDEZ - ROSES

L'Ajuntament de Roses organitzarà un cicle gratuït sobre cultura i
espiritualitat els dies 23, 25 i 26 de març. El programa Cicle de
dins vol ensenyar, mitjançant les seves activitats, diferents
disciplines relacionades amb l'espiritualitat. El cicle començarà
amb una conferència el dijous 23 de març amb Tristán Llop,
escriptor, periodista, astròleg i cabalista. Llop donarà a conèixer la
doctrina cabalista, una interpretació de l'Antic Testament segons
la qual l'home es la forma còsmica perfecta. Es farà a les vuit del
vespre a la sala d'exposicions Ca l'Anita.

El dissabte 25 de març hi ha previstes dues activitats al Teatre
Municipal: un taller de cants harmònics feta per Xevi Gata (a les
11 del matí al Teatre Municipal) i l'actuació a les nou del vespre
del grup musical de mantres Mamaon. En l'última activitat, Edgar
Tarrés s'acostarà als més joves amb un taller de contes centrats
en la meditació. Tarrés és el creador de Sonido Alquímico, un
projecte dirigit a alimentar l'ànima, expandir la consciència i
aprendre a comunicarse amb l'interior. Mitjançant els sons i el
silenci, crea experiències que aporten benestar i harmonia en
l'àmbit terapèutic i lúdic.El taller es farà a les dotze del matí del
diumenge 26 de març a Ca l'Anita. Les persones interessades
hauran d'inscriure's al servei d'atenció al ciutadà.

Note: To leave comments on the website you must be a
verified reader and accept the conditions of use.

Xevi Gata, professor del taller de veu i cants harmònics del Cicle de Dins.
Photo: AJUNTAMENT DE ROSES.
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ROSES

Homenatge anual al mosso
mort el 2001

REDACCIÓ

El conseller d'Interior, Jordi Jané, va participar ahir a Roses en
l'homenatge anual al mosso d'esquadra Santos Santamaría, mort
l'any 2001 en un atemptat d'ETA . L'acte va consistir en una
missa i una ofrena floral al monòlit situat davant de l'hotel
Montecarlo.

Note: To leave comments on the website you must be a
verified reader and accept the conditions of use.

L'ofrena floral ahir a Roses Photo: AJ. ROSES. 
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A Blanes hi ha tota la proble-
màtica pels càmpings...
És un tema complex i hi estem
treballant des d’un àmbit genè-
ric. A Catalunya hi ha 267 càm-
pings, i molts dels quals tenen
problemes de compatibilitat
urbanística amb relació a fun-
cions vinculades a la inundabi-
litat. Des de fa uns quants anys,
a partir d’un grup de treball en
què també hi ha la direcció ge-
neral de Turisme, s’està treba-

llant per esbrinar com es pot
gestionar el risc. En el cas de
Blanes, el problema d’inundabi-
litat d’algun d’aquests càmpings
és el que va originar l’anul·lació
del POUM per sentència del
TSJC. Estem treballant per es-
clarir com podem limitar el flux
preferent, una qüestió vinculada
al nou reglament hidràulic del
ministeri, que va ser aprovat a
finals de desembre. I, en funció
d’això, hem de veure com els
podem regularitzar. Hi treballa-
rem d’una manera molt activa
amb els ajuntaments i amb el
sector, i d’una manera molt
transversal amb totes les admi-
nistracions que hi participen.

També a la costa, però més al
nord, hi ha el cas d’El Bulli. En
quin punt està?
El 2012 hi va haver una auto-
rització de la CTU perquè El
Bulli pogués ampliar fins a un
20% la seva superfície d’acord
amb el pla especial del parc.
Després hi va haver aquell pro-
jecte per crear elBullifounda-
tion, que no va tirar endavant.
Ara, El Bulli, d’acord amb aque-
lla autorització, està posant en
marxa les obres per fer aquesta
ampliació del 20%. El que ha
passat és que, en el desenvolu-
pament d’aquestes obres, hi ha
hagut una redefinició del que
és el projecte inicial, no de la
superfície. Aleshores l’Ajunta-
ment de Roses va paralitzar
les obres i fins i tot va obrir un
expedient. Ara s’estan replan-
tejant les llicències i les auto-
ritzacions en funció d’aquest
nou projecte. Estem tramitant
l’autorització pel que fa al ser-
vei de costes, al voltant del qual
hi ha tots els informes secto-
rials, de medi ambient, urba-
nístics i del mateix parc, i du-
rant aquests dies estem treba-
llant per poder donar la nova
llicència o bé la llicència modi-
ficada en funció d’aquests can-
vis de projecte.

La futura llei d’ordenació del
litoral s’ha presentat recent-
ment als ajuntaments gironins.
Quina resposta han tingut?
Molt positiva. Hem reunit els di-
versos ajuntaments costaners
per fer unes sessions explicati-
ves. Hem tingut molt poques
al·legacions i diria que és una
llei que ha estat molt ben rebu-

da, perquè, des del meu punt de
vista, és molt necessària. La Ge-
neralitat, des de l’any 2008, té
competència pel que fa a la ges-
tió, i això significa que tramita
i autoritza tots els usos que es
puguin desplegar de les activi-
tats de la platja, les concessions,
etc. Però el del 2008 va ser un
decret de traspassos insufi-
cient. Aquesta llei pretén crear
instruments per ordenar el nos-
tre litoral. El que no pot ser és
que es mantingui la manera de
gestionar el litoral que hem apli-
cat fins ara, en funció de les ne-
cessitats i les dinàmiques eco-
nòmiques de cada municipi. Es
tracta de crear una figura, que
és el pla d’ordenació del litoral
català. Un primer pas ha estat
l’aprovació de la classificació de
les platges com a naturals o ur-
banes. El pla entrarà molt més
en el detall i establirà les capaci-
tats reals de l’activitat econòmi-
ca, però sobretot buscarà meca-
nismes de mitigació i adaptació
al canvi climàtic.

Com van les al·legacions?
Ja s’ha acabat el termini i ara es-
tem tancant les audiències als
ajuntaments. Pel que fa a les al-
legacions, les estem estudiant i
mirarem d’incorporar les que si-
guin raonables. El pas següent ja
serà portar-la al consell execu-
tiu, al maig o al juny.

Passem del litoral a l’interior
gironí. La CTU ha detectat un
augment de la construcció de
macrogranges i d’ampliacions
d’explotacions ramaderes?
En els darrers temps, en l’àmbit
de l’eix transversal, les Terres
de Ponent, la Catalunya Central
i les comarques gironines, hi ha
hagut un cert increment de la
tramitació d’instal·lacions ra-
maderes de nova planta, però
sobretot d’ampliacions. Això ha
propiciat determinats acords
de la CTU, i en alguns casos soc
conscient que ha suscitat debat
territorial, però partim d’una
qüestió: pel que fa al sòl no ur-
banitzable, els nostres planeja-
ments urbanístics municipals
en molts casos tenen unes re-
gulacions molt laxes i molt poc
concretes. Sobretot, però, el
que passa és que, en un mateix
territori i en funció del nombre
de municipis, podem tenir regu-
lacions diferents. Això és una

qüestió que fa que hi hagi un
cert descontrol a l’hora de par-
lar d’ampliacions d’instal·la-
cions ramaderes. Des de la di-
recció general, estem elaborant
un pla director urbanístic d’ins-
tal·lacions ramaderes que abas-
tarà tot Catalunya, amb una es-
pecialització de cadascun dels
àmbits territorials on volem fer
una regulació d’aquestes instal-
lacions ramaderes, ja siguin de
nova planta o bé ampliacions,
en funció d’una bona integració
paisatgística i ambiental, i dels
diversos territoris. En funció
del sòl, però també del subsol, i
del que passa amb aquests sub-
sols que estan vulnerats o que
són vulnerables des del punt de
vista dels nitrats. En aquest cas,
doncs, també hem de crear un
espai que endreci tots aquests
aspectes i que alhora doni segu-
retat jurídica.

Aquest pla permetrà saber si
encara hi ha espai suficient o si
s’han d’aturar les ampliacions
de granges?
Exacte. Fixarà temes de distàn-
cia i de bona integració paisat-
gística allà on sigui possible.

Quins terminis té?
Ara estem en una primera fase,
en el document de criteris i ob-
jectius. És cert que ens hem
endarrerit una mica, perquè
el Departament d’Agricultura
està tramitant el decret de de-
jeccions. Es tracta d’un bon ins-
trument que també podria ser
determinant.

I el desenvolupament del sec-
tor sud de Salt?
Aquí hi ha hagut molt de debat
els darrers anys vinculat a una
activitat econòmica comercial.
Tenim tres termes municipals i
tota una sèrie de sectors d’acti-
vitat econòmica. Una amalga-
ma de sòls, fins i tot residencials
en el cas de Salt. En un primer
moment, es va parlar de fer un
pla director urbanístic i, a tra-
vés d’aquest pla, crear un cert
ordre. Al final, això s’ha recon-
duït, i es fa a través d’una modi-
ficació del planejament de Salt i
Vilablareix d’acord amb el pla
director de l’entorn urbà de Gi-
rona del 2010, que ja és vigent i
que determina que la peça que
hi ha entre l’AP-7, Salt i el peat-
ge, i que avui és sòl no urbanit-

zable, en un futur sigui sòl des-
tinat a activitat econòmica.

En quin punt està actualment?
Ara s’han de fer les aprovacions
municipals, i després la CTU en
farà l’aprovació definitiva. Es-
tem parlant de set o vuit mesos,
aproximadament. Si això va bé,
s’hauria de fer el planejament
derivat, el pla parcial correspo-
nent. Aquí també voldria desta-
car, en aquesta línia, que és una
planificació de llarga mirada i
no de curta mirada, a diferència
del que hem aplicat en els úl-
tims 20, 30 o 40 anys, en què
hem anat fent un urbanisme
molt municipalista, molt cas
per cas... Sempre dic que Cata-
lunya ha fet un urbanisme de
947 o 948 estratègies diferents
i ara es tracta de fer una plani-
ficació urbanística més vincula-
da a la lògica territorial i no a la
municipal. Des d’aquest punt
de vista, estem elaborant una
modificació d’aquest pla direc-
tor del sistema urbà de Girona.
I s’ha parlat molt amb els ajun-
taments d’establir un àmbit
funcional al voltant de la ciutat
de Girona –que abraçaria Giro-
na, Salt, Sarrià de Ter, Vilabla-
reix i Fornells, que és una certa
estructura urbana contínua–,
un àmbit funcional que en un
futur tingui una planificació ur-
banística unitària. El que pre-
tén és ser l’embrió d’una futura
àrea metropolitana gironina.
Un objectiu molt ambiciós, però
que alhora té molta lògica. Du-
rant les diverses sessions de de-
bat, això ho hem compartit amb
els ajuntaments i estem ac-
tuant en aquesta línia.

Per acabar, quina incidència te-
nen en el polígon de les Lloses,
a Ripoll?
De moment no n’hem tingut cap.
Hem estat expectants amb rela-
ció als debats municipals, perquè
és un tema d’iniciativa munici-
pal. En l’última comissió hi va ha-
ver una modificació que va des-
classificar sòl industrial en l’àm-
bit de l’entrada de la carretera de
Vic a Ripoll. Pel que sé, es pretén
fer un sòl de caràcter local... Tot
això ha de tenir un procés en l’as-
pecte ambiental... Caldrà veure
quina viabilitat té aquesta inicia-
tiva. Tot i així, des del punt de
vista urbanístic, nosaltres enca-
ra no hi hem entrat. ■

❝És en el marc del
POUM que Pals ha de
decidir, i és ara que
té l’oportunitat de
reorientar aquests
creixements

El que passa a la
costa, i el Golfet n’és
un exemple, és que
els planejaments
urbanístics ja tenen
uns quants anys

❝ ❝Volem establir una
regulació de les
instal·lacions
ramaderes, ja siguin
de nova planta o
ampliacions

S’està gestant
l’embrió d’una
futura àrea
metropolitana
gironina, un objectiu
molt ambiciós

❝

CUJEDA
Resaltado



l’EUSES de Salt, que ha portat
molts estudiants francesos cap a
Girona. A més, en barris molt con-
crets també ens estem trobant que
la demanda d’habitatges d’ús tu-
rístic ha tret productes del mercat
de lloguer. Tots aquests factors fan
que en aquests moments ens tro-
bem amb una escassetat d’oferta
d’habitatges molt gran. 

A quines conseqüències pot
portar aquesta situació?

La més immediata serà la puja-
da de preus. Des del  havíem
tingut uns preus molt baixos de
lloguer i en aquests moments es-
tan creixent a l’alça. Encara no es-
tem en els moments més àlgids,
però sí que es percep una pujada.
Per exemple, en dos anys hi ha ha-
gut un increment mitjà de  eu-
ros per renda mitja. 

Té precedents aquesta situa-
ció?

Sí. Des de inals del  ins al
 va haver-hi una evolució
semblant a l’actual, és a dir, hi ha-
via escassetat d’oferta i els preus
van pujar. Per això es va impulsar
la construcció per afrontar aques-
ta escassetat. 

La solució en aquells mo-
ments va ser construir més ha-
bitatges, quina és ara la solució?

Doncs seguir construint i reha-
bilitant els habitatges. De fet ja
s’està fent. Hi ha molts promotors
i constructors que en aquests mo-
ments estan iniciant obres. Per ter-
minis, però, aquestes obres o re-
habilitacions no les veurem ina-
litzades ins dintre d’un any i mig.
Una altra solució és crear noves re-
sidències estudiantils, és a dir,
crear el producte especíic que ne-
cessita la demanda estudiantil.
Uns projectes que ja estan en curs
a la ciutat gironina, ja que  hi ha
grups d’inversors interessats en
aquests perils. 

Una solució és construir. Això
ja es va fer i va acabar amb una
crisi econòmica, pot tornar a
passar?

Si ens tornem bojos construint,
pot tornar a passar, però em sem-
bla molt que els operadors han
après molt bé la lliçó. La  construc-

ció ha de ser per demanda existent
i a uns preus que es puguin assu-
mir.  

Falta lloguer, però hi ha més
de . pisos buits a la demar-
cació de Girona. 

La gran majoria estan en mans
d’entitats bancàries. La problemà-
tica és que molts d’aquests habi-
tatges no tenen habitabilitat, és a
dir, que no tenen els elements ne-
cessaris per entrar-hi a viure.  Una
altra solució és que la Generalitat
de Catalunya adquireixi aquests
habitatges, ja que té el dret de tan-
teig i retracte dels pisos dels bancs
i pot accedir a l’adquisició
d’aquests béns.  

Com es pot incentivar als pro-
pietaris a posar els habitatges en
lloguer?

La preocupació principal dels
propietaris a l’hora de posar el pis
en lloguer és saber que en cas
d’impagament estaran coberts.
Des del col·legi API oferim als nos-

tres clients assegurances de llo-
guer que cobreixen sis o dotze me-
sos d’impagament, així com les
despeses de reclamació judicial.
Una altra opció, que hauria d’im-
pulsar l’administració pública és
boniicar aquells propietaris que
posen l’habitatge en el mercat de
lloguer social. 

L’Ajuntament de Girona va
airmar fa uns dies que reinicia-
rà els expedients sancionadors a
bancs amb pisos buits. 

Això ja ho va provar i no se’n va
sortir. Esperem que ara hi posin
més saviesa jurídica. Entenem
que és una iniciativa per incitar
que les entitats bancàries posin en
lloguer els habitatges, però es tro-
baran que aquests pisos no són
habitables i que els bancs no estan
disposats a fer una inversió per po-
sar en lloguer els pisos.

Espanya continua amb la
mentalitat que és millor com-
prar que llogar? 

Les coses estan canviant. Ac-
tualment en els països nòrdics el
 és lloguer i el  propietat,
en canvi en els països del Mediter -
rani les xifres són el contrari: 
propietat i  lloguer. Aquests ín-
dexs, però, van evolucionant. L’ín-
dex de lloguer a Espanya s’està in-
crementant per les diicultats d’ac-
cedir a l’habitatge, com és el cas de
la gent jove que no té la capacitat
per comprar un pis, com també
per la incertesa, precarietat i mo-
bilitat laboral. A Europa, en canvi,
està incrementant el percentatge
de propietat. Això es deu a l’esta-
bilitat laboral que no tenim aquí a
casa nostra. 

Com es preveu que evolucioni
aquest any el sector?

El sector continuarà creixent
com ho ha fet aquest . Una de
les qüestions que haurem de tenir
en compte és veure com evolucio-
na la compra-venda d’habitatges
de segona residència que
 representen el  del negoci.
Haurem de veure com ens afecta-
rà el Brexit i com evolucionarà
l’economia francesa, que són els
clients tradicionals a les comar-
ques gironines.  
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Diari de Girona

MARC MARTÍ

 El sector immobiliari no

deixa d’innovar. Un dels pro-

ductes més nous amb els

quals compta actualment és

la xarxa Apialia, que ofereix

el Col·legi i Associació

d’Agents Immobiliaris (API)

de Girona. Es tracta d’un

conjunt d’agrupacions co-

mercials immobiliàries terri-

torials que ofereixen conjun-

tament un mateix habitatge. 

En aquests moments, la

xarxa treballa en diferents

indrets de les comarques gi-

ronines com són Roses, Sant

Feliu de Guíxols, Girona i la

zona central de la Costa Bra-

va. A més, està previst que

en els propers mesos Apialia

també funcioni a Lloret i Bla-

nes. 

«Compartir aquest pro-

ducte fa que les agències im-

mobiliàries tinguin més pro-

ductes per oferir als clients i

a la vegada es dona una mi-

llor gestió a aquell propietari

que vol vendre», explica Ra-

mon Corominas, president

del Col·legi API de la provín-

cia de Girona. 

I és que amb un únic

acord amb una agència im-

mobiliària, el propietari pot

distribuir el seu habitatge

per més de vint aparadors de

diferents entitats, sense que

el preu augmenti.  

R.G. GIRONA

El creixement de
l’oferta estudiantil

a Girona ha provocat
una major demanda
de pisos de lloguer»

Si ens tornem
bojos construint,

podem tornar a viure
una crisi econòmica
com la passada»

L’índex de
lloguer està

incrementant per la
incertesa, precarietat i
mobilitat laboral»

Agrupacions immobiliàries,
l’última novetat del sector

DDG
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¿Sant Pere de Rodes o Sant Pere de Roda?
El filólogo Narcís Garolera pide a la Generalitat que restituya la denominación histórica del monasterio ampurdanés,
frente a la grafía ’Rodes’

ARIADNA OLLER MITJANAS, Alt Empordà
19/03/2017 00:05 | Actualizado a 19/03/2017 09:41

El filólogo Narcís Garolera ha pedido a la Generalitat que rectifique el
nombre del Monasterio de Sant Pere de Roda (Alt Empordà), que se
escribe -erróneamente- Rodes en documentos oficiales y carteles
indicativos en las carreteras.

Garolera ha publicado un artículo en la revista académica Els Marges,
titulado En defensa de Sant Pere de Roda, en el que repasa la etimología del
nombre del monasterio y la sierra montañosa en la que está situado. Su
objetivo es demostrar que la denominación Roda es la que debería figurar
oficialmente en carteles y publicaciones que hacen referencia al
monumento.

El artículo es el resultado de 15 años de documentación que Garolera ha
compaginado con su trabajo como catedrático en la Universitat Pompeu
Fabra, después de observar que los habitantes de la zona se referían al
monasterio usando la forma Roda. Una percepción que se acentuó por una
carta de un lector publicada en La Vanguardia el 29 de septiembre de 2002,
en la que el autor se preguntaba “¿Por qué la Generalitat y varios
Ayuntamientos escriben Sant Pere de Rodes?”.

Garolera, que vive en Roses con su mujer, se considera ampurdanés de
adopción y decidió investigar lo ocurrido. El filólogo explica que todo se
debe a una “confusión por contigüidad”, por la proximidad geográfica con
el municipio de Roses (derivado de Rhode, el nombre del asentamiento
griego original).

En realidad, Garolera explica que el criterio correcto es el que explica Joan
Coromines en Onomasticon Cataloniae. Allí, el lingüista atribuye el origen
de Roda al mote Rota, de origen céltico, y lo relaciona con otros topónimos
catalanes, como Roda de Ter o Roda de Berà. Coromines escribe que “Roda
y Roses son nombres de origen bien distinto, inconexos”.

La confusión se introdujo a principios del siglo XXI, cuando la Generalitat
aplicó la nueva nomenclatura a través del Departament d’Obres Públiques
y colocó carteles indicadores con el nombre de Sant Pere de Rodes. Esto
“sorprendía a los residentes y desorientaba a más de un visitante”, explica
Garolera, que añade que “hasta entonces todos lo habían llamado Sant
Pere de Roda”.

El artículo de Garolera incluye muchas referencias a lingüistas y escritores
que usan la forma Roda, aunque también incluye una del historiador
Antoni Papell, de Figueres, que -en un monográfico sobre Sant Pere de
Roda de 1930- explica en una nota al pie que “en realidad el nombre
verdadero es Rodes y no Roda” pero afirma que “en los últimos años de vida
de este monasterio, los transcriptores castellanos usaron indistintamente
las grafías Roda y Rodas. La gente del Empordà se encaprichó de esta
primera.” El historiador admite que el uso “se ha generalizado demasiado
como para pararlo”.

Este aspecto se mantiene hoy en día: los ampurdaneses han rechazado el
uso de Sant Pere de Rodes y siguen refiriéndose al monasterio con la forma
Roda. De hecho, en El Port de la Selva, el municipio al que está adscrito el
monumento, la calle que se dirige al monasterio mantiene el nombre de
Carretera de Sant Pere de Roda, según la tradición del pueblo.

Garolera concluye su artículo con la propuesta “a las autoridades
académicas y administrativas de Catalunya” de restituir el nombre
tradicional del monasterio. El filólogo ha explicado a La Vanguardia que
envió una copia de su artículo al conseller de Cultura, Santi Vila, y a la
conselleria de Territori i Sostenibillitat. Desde ésta última, asegura, le han
informado del traslado del documento a la Comissió de Toponímia, que
es la que gestiona los nombres de lugares y poblaciones en Catalunya, para
estudiar la situación.

El catedrático confía en que el conseller Vila, como exalcalde de Figueres,
tendrá en cuenta el uso tradicional del nombre Sant Pere de Roda por parte
de los habitantes del Empordà a la hora de tomar una decisión.
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Ayuntamientos escriben Sant Pere de Rodes?”.

Garolera, que vive en Roses con su mujer, se considera ampurdanés de
adopción y decidió investigar lo ocurrido. El filólogo explica que todo se
debe a una “confusión por contigüidad”, por la proximidad geográfica con
el municipio de Roses (derivado de Rhode, el nombre del asentamiento
griego original).

En realidad, Garolera explica que el criterio correcto es el que explica Joan
Coromines en Onomasticon Cataloniae. Allí, el lingüista atribuye el origen
de Roda al mote Rota, de origen céltico, y lo relaciona con otros topónimos
catalanes, como Roda de Ter o Roda de Berà. Coromines escribe que “Roda
y Roses son nombres de origen bien distinto, inconexos”.

La confusión se introdujo a principios del siglo XXI, cuando la Generalitat
aplicó la nueva nomenclatura a través del Departament d’Obres Públiques
y colocó carteles indicadores con el nombre de Sant Pere de Rodes. Esto
“sorprendía a los residentes y desorientaba a más de un visitante”, explica
Garolera, que añade que “hasta entonces todos lo habían llamado Sant
Pere de Roda”.

El artículo de Garolera incluye muchas referencias a lingüistas y escritores
que usan la forma Roda, aunque también incluye una del historiador
Antoni Papell, de Figueres, que -en un monográfico sobre Sant Pere de
Roda de 1930- explica en una nota al pie que “en realidad el nombre
verdadero es Rodes y no Roda” pero afirma que “en los últimos años de vida
de este monasterio, los transcriptores castellanos usaron indistintamente
las grafías Roda y Rodas. La gente del Empordà se encaprichó de esta
primera.” El historiador admite que el uso “se ha generalizado demasiado
como para pararlo”.

Este aspecto se mantiene hoy en día: los ampurdaneses han rechazado el
uso de Sant Pere de Rodes y siguen refiriéndose al monasterio con la forma
Roda. De hecho, en El Port de la Selva, el municipio al que está adscrito el
monumento, la calle que se dirige al monasterio mantiene el nombre de
Carretera de Sant Pere de Roda, según la tradición del pueblo.

Garolera concluye su artículo con la propuesta “a las autoridades
académicas y administrativas de Catalunya” de restituir el nombre
tradicional del monasterio. El filólogo ha explicado a La Vanguardia que
envió una copia de su artículo al conseller de Cultura, Santi Vila, y a la
conselleria de Territori i Sostenibillitat. Desde ésta última, asegura, le han
informado del traslado del documento a la Comissió de Toponímia, que
es la que gestiona los nombres de lugares y poblaciones en Catalunya, para
estudiar la situación.

El catedrático confía en que el conseller Vila, como exalcalde de Figueres,
tendrá en cuenta el uso tradicional del nombre Sant Pere de Roda por parte
de los habitantes del Empordà a la hora de tomar una decisión.
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¿Sant Pere de Rodes o Sant Pere de Roda?
El filólogo Narcís Garolera pide a la Generalitat que restituya la denominación histórica del monasterio ampurdanés,
frente a la grafía ’Rodes’

ARIADNA OLLER MITJANAS, Alt Empordà
19/03/2017 00:05 | Actualizado a 19/03/2017 09:41

El filólogo Narcís Garolera ha pedido a la Generalitat que rectifique el
nombre del Monasterio de Sant Pere de Roda (Alt Empordà), que se
escribe -erróneamente- Rodes en documentos oficiales y carteles
indicativos en las carreteras.
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titulado En defensa de Sant Pere de Roda, en el que repasa la etimología del
nombre del monasterio y la sierra montañosa en la que está situado. Su
objetivo es demostrar que la denominación Roda es la que debería figurar
oficialmente en carteles y publicaciones que hacen referencia al
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compaginado con su trabajo como catedrático en la Universitat Pompeu
Fabra, después de observar que los habitantes de la zona se referían al
monasterio usando la forma Roda. Una percepción que se acentuó por una
carta de un lector publicada en La Vanguardia el 29 de septiembre de 2002,
en la que el autor se preguntaba “¿Por qué la Generalitat y varios
Ayuntamientos escriben Sant Pere de Rodes?”.

Garolera, que vive en Roses con su mujer, se considera ampurdanés de
adopción y decidió investigar lo ocurrido. El filólogo explica que todo se
debe a una “confusión por contigüidad”, por la proximidad geográfica con
el municipio de Roses (derivado de Rhode, el nombre del asentamiento
griego original).

En realidad, Garolera explica que el criterio correcto es el que explica Joan
Coromines en Onomasticon Cataloniae. Allí, el lingüista atribuye el origen
de Roda al mote Rota, de origen céltico, y lo relaciona con otros topónimos
catalanes, como Roda de Ter o Roda de Berà. Coromines escribe que “Roda
y Roses son nombres de origen bien distinto, inconexos”.

La confusión se introdujo a principios del siglo XXI, cuando la Generalitat
aplicó la nueva nomenclatura a través del Departament d’Obres Públiques
y colocó carteles indicadores con el nombre de Sant Pere de Rodes. Esto
“sorprendía a los residentes y desorientaba a más de un visitante”, explica
Garolera, que añade que “hasta entonces todos lo habían llamado Sant
Pere de Roda”.

El artículo de Garolera incluye muchas referencias a lingüistas y escritores
que usan la forma Roda, aunque también incluye una del historiador
Antoni Papell, de Figueres, que -en un monográfico sobre Sant Pere de
Roda de 1930- explica en una nota al pie que “en realidad el nombre
verdadero es Rodes y no Roda” pero afirma que “en los últimos años de vida
de este monasterio, los transcriptores castellanos usaron indistintamente
las grafías Roda y Rodas. La gente del Empordà se encaprichó de esta
primera.” El historiador admite que el uso “se ha generalizado demasiado
como para pararlo”.

Este aspecto se mantiene hoy en día: los ampurdaneses han rechazado el
uso de Sant Pere de Rodes y siguen refiriéndose al monasterio con la forma
Roda. De hecho, en El Port de la Selva, el municipio al que está adscrito el
monumento, la calle que se dirige al monasterio mantiene el nombre de
Carretera de Sant Pere de Roda, según la tradición del pueblo.

Garolera concluye su artículo con la propuesta “a las autoridades
académicas y administrativas de Catalunya” de restituir el nombre
tradicional del monasterio. El filólogo ha explicado a La Vanguardia que
envió una copia de su artículo al conseller de Cultura, Santi Vila, y a la
conselleria de Territori i Sostenibillitat. Desde ésta última, asegura, le han
informado del traslado del documento a la Comissió de Toponímia, que
es la que gestiona los nombres de lugares y poblaciones en Catalunya, para
estudiar la situación.

El catedrático confía en que el conseller Vila, como exalcalde de Figueres,
tendrá en cuenta el uso tradicional del nombre Sant Pere de Roda por parte
de los habitantes del Empordà a la hora de tomar una decisión.
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DESTACAT

AGENDA

Presentació de la convocatòria d’ajuts Kreas 2017
Demà, de 19 a 20.30 h

A l’Espai Marfà

Presentació del segell de les Cases de la Música
Servei d’edició discogràfica i distribució digital

22 de març, de 19 a 21 h

A l’Espai Marfà

CONCURSOS

Concurs de fotografia solidària
Fins al 31 de març

www.girona.cat/solidaritat

Concurs del cartell anunciador de les activitats del 
programa municipal de casals d’estiu per a 2017

Fins al 31 de març

www.girona.cat/joventut

CONVOCATÒRIES

Ajuts GironaKreas 2017
Termini: 31 de març

www.girona.cat/kreas

Beques ajuda d’allotjament universitari a Girona i Barcelona
Termini: 31 de març

www.girona.cat/becaresa

Beca de la Fundació Joan Bruguera de Girona 2017
Termini: 31 de març

www.girona.cat/fundaciojoanbruguera

Beca Joaquim Franch 2017
Termini: 2 de maig

www.girona.cat/cem

GIRONA EMPRÈN

Perfil emprenedor: taller grupal per treballar 
les competències emprenedores

22 de març, de 9.30 a 12 h

A Girona Emprèn parlem de... Com calcular el cost 
i el preu de venda d’un producte o servei? 

22 de març, de 16 a 18 h

FORMA’T EN... l’art de generar converses efectives
4 i 6 d’abril, de 9.30 a 13.30 h

Al Centre d’Iniciatives Locals – Girona Emprèn

C/ Tarragona, 40 – 972 104 316

Tallers gratuïts. Cal inscripció prèvia

www.girona.cat/gironaempren

OFERTES D’OCUPACIÓ

Contractació laboral temporal d’un/a tècnic/a de gestió per
prestar serveis a la Unitat Municipal d’Anàlisis Territorial (UMAT)

Procés selectiu per al nomenament interí d’un funcionari 
de l’escala d’administració especial, sotsescala tècnica superior 
– arquitecte per al servei de planejament i gestió (Urbanisme)

Contractació laboral temporal d’un/a tècnic de grau mitjà 
per prestar serveis d’infermeria a la secció de Salut

Termini: 3 d’abril

Bases al tauler d’anuncis

https://seu.girona.cat/tauler/ocupacio 
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La Diputació de Girona, en
el compromís de conti-
nuar incrementant la par-
tida que es destina a la pre-
venció d’incendis, tal com
va assenyalar el passat fe-
brer el president, Pere Vi-
la, preveu instal·lar set di-
pòsits d’aigua més desti-
nats a la intervenció en
cas de foc, entre aquest
any i l’any vinent. En con-
cret, els punts d’aigua, que
es construeixen en col·la-
boració amb els ajunta-
ments implicats i els pro-
pietaris de les finques rús-
tiques on s’instal·len, es fa-
ran als municipis de Roses
(Alt Empordà), Canta-
llops (Alt Empordà), Amer
(Selva), Calonge (Baix
Empordà), Forallac (Baix
Empordà), Cassà de la Sel-
va (Gironès) i Rabós d’Em-
pordà (Alt Empordà).

L’actuació de la Diputa-
ció de Girona en relació
als punts d’aigua per a la
prevenció d’incendis fo-
restals s’emmarca en un
conveni de col·laboració
amb la direcció general de
Prevenció i Extinció d’In-
cendis i Salvaments

(Dgpeis) del Departa-
ment d’Interior de la Ge-
neralitat de Catalunya.
Partint d’aquest acord, la
Diputació, sempre en fun-
ció de les prioritats que
marquen des del cos de
Bombers, es comprome-
ten a fer-se càrrec dels
punts d’aigua: des d’om-

plir-los anualment abans
de la temporada de risc i
reomplir-los d’urgència
després d’haver-se utilit-
zat en cas de foc fins a la
reparació de les estructu-
res hidràuliques, a més
d’arranjar les pistes d’ac-
cés als dipòsits. En aquest
sentit, el 2012, la Diputa-

ció va substituir tots els
punts d’aigua de xapa gal-
vanitzada (198 a tota la
demarcació) per dipòsits
de formigó.

Els set punts d’aigua
que la Diputació preveu
instal·lar aquest exercici
s’afegeixen als deu que,
des del 2011, any en què
es va renovar el conveni
amb el Departament d’In-
terior, ha construït en el
conjunt de les comarques
gironines. En concret, als
municipis del Port de la
Selva (Alt Empordà),
Riells i Viabrea (Selva),
Forallac (Baix Empordà),
Llambilles (Gironès),
Quart (Gironès), Sant
Martí Vell (Gironès), Ma-
çanet de la Selva (Selva),
Begur (Baix Empordà),
Tossa de Mar (Selva) i
Massanes (Selva). ■

Més dipòsits d’aigua de la
Diputació per a la prevenció
d’incendis al territori
a L’organisme preveu instal·lar-los enguany i l’any vinent als municipis de
Roses, Cantallops, Amer, Calonge, Forallac, Cassà de la Selva i Rabós

G. Busquets
GIRONA

La Diputació dona suport en
matèria forestal als ajunta-
ments i a les agrupacions de
defensa forestal (ADF). Tam-
bé col·labora amb les ADF en
el dispositiu de vigilància de
prevenció que s’organitza a
l’estiu als massissos de més
risc. Així, la Diputació preveu
destinar, segons figura en el
pressupost del 2017, un total

2011
Es va renovar el conveni de

col·laboració amb la direcció
general de Prevenció i Extin-
ció d’Incendis i Salvaments.

170.000
euros destina la Diputació en
el pressupost del 2017 a ajuts
a ADF per a prevenció i extin-
ció d’incendis forestals.

– – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – –

La xifra

La política de prevenció d’incendis de la Diputació inclou ajuts als ADF. A la imatge, ADF de les Gavarres ■ LLUÍS SERRAT

2012
Es van substituir els 198 di-

pòsits d’aigua de xapa galva-
nitzada per formigó, dels 254
que cobreixen la demarcació.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Les dates

de 170.000 euros en ajuts a
les ADF. A més, es destinaran
51.000 euros a l’ADF de l’Alt
Empordà (que agrupa les del
cap de Creus i l’Albera); a
l’ADF de les Gavarres (l’Arde-
nya, Gavarres, i el Montgrí),
60.000 euros; a la del sector
gironí del Montseny, a Riells,
1.500 i l’ADF de les Guilleries,
12.363,96.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Suport a les ADF
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Albanyà aspira a conver-
tir-se en el primer parc in-
ternacional de cel fosc de
tot l’Estat, aprofitant que
la zona té uns nivells bai-
xos de contaminació lumí-
nica i busca que la Interna-
tional Dark Sky Associa-
tion (IDA) li reconegui que
té un dels cels més estre-
llats de Catalunya. L’IDA
és una de les institucions
de protecció del cel noc-
turn més prestigioses del
món, els parcs de la qual
gaudeixen d’unes nits es-
trellades excepcionals i
d’un entorn nocturn espe-
cialment protegit des del
punt de vista científic, na-
tural i educatiu.

L’alcalde d’Albanyà,
Joan Fàbregas, explica:
“La mida modesta del nos-
tre poble contrasta amb
l’enorme riquesa natural i
paisatgística del terme” i
explica que aquest situa-
ció paisatgísticament pri-
vilegiada els ha fet treba-
llar en la potenciació de
l’anomenat astroturisme:
“Volem que Albanyà esde-
vingui un municipi de re-
ferència i pugui aspirar a
aquesta candidatura, que,
en cas de ser acceptada,
convertiria Albanyà en el
primer parc internacional
de cel fosc de tot l’Estat es-
panyol.”

El càmping Bassegoda

Park, localitzat també al
terme d’Albanyà, ja es va
convertir l’any 2015 en un
dels primers càmpings de
tot el món acreditat pel
sistema de certificació
Starlight, que, realitzada
amb l’aval de la Unesco
dins del seu programa
MaB (Home i Biosfera), re-

coneix la bona qualitat del
cel nocturn.

Quan al poble es va valo-
rar la baixa pol·lució lumí-
nica, l’Ajuntament ja va
apostar fa un temps per
reduir els nivells de conta-
minació lumínica. D’una
banda, va retirar els llums
exteriors que hi havia en
edificis destacats com l’es-
glésia de Sant Pere i la rec-
toria.

De l’altra, va rebaixar la
intensitat dels fanals dels
carrers i ha substituït les
antigues bombetes per
d’altres mediambiental-
ment sostenibles.

Segons Esteve Guerra,
director del Bassegoda
Park, el reconeixement

per part de la Internatio-
nal Dark Sky Association
reforçaria el creixent
atractiu d’Albanyà per als
astrònoms amateurs que
volen gaudir del turisme
rural i familiar, lluny de la
contaminació lumínica
dels nuclis urbans.

Els cels lliures de conta-
minació lumínica d’Alba-
nyà permeten organitzar,
durant els mesos de pri-
mavera, tardor i estiu, ac-
tivitats dirigides a pro-
moure el coneixement del
cel estrellat com a part de
la natura i a experimentar
un turisme sostenible, res-
pectuós amb el medi am-
bient i proteccionista del
cel nocturn. ■

aEl municipi aspira ara a convertir-se en el primer parc internacional de cel
fosc de tot l’Estat per la International Dark Sky Association (IDA)

Joan Puntí
ALBANYÀ

Albanyà promociona el
poble pels nivells baixos
de contaminació lumínica

“La mida modesta
del nostre poble
contrasta amb
l’enorme riquesa
paisatgística ”
Joan Fàbregas
ALCALDE D’ALBANYÀ

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La frase

Nens, en una activitat d’observació astronòmica al càmping Bassegoda d’Albanyà ■ ACN

Roses ha iniciat el treballs
de condicionament del rec
Fondo, a l’exterior de la
ciutadella, projecte que
suposarà la creació d’un
itinerari perimetral exte-
rior al recinte que recupe-
rarà el camí de ronda per a
vianants que passa pels
glacis i contraguàrdies del
monument. L’objectiu és
condicionar l’exterior del
monument com a espai de
passeig i estada tot dignifi-

cant-ne la imatge, com es
pot veure a la façana de
mar. El projecte pren com
a base els resultats de les
excavacions fetes a l’en-
torn i recuperarà el recor-
regut perimetral mitjan-
çant una passera metàl·li-
ca i de fusta de caracterís-
tiques similars a les exis-
tents al recinte que segui-
rà la traça del mur perime-
tral enderrocat a finals
dels anys quaranta per
desviar el rec Fondo a l’in-
terior del fossat del recin-
te. Les obres recuperaran
els contraforts enderro-
cats sobre què se situarà el
pas previst. Els treballs
tindran una durada de
quatre mesos i un cost de
198.000 euros. ■

Roses recupera
el camí de ronda
de la ciutadella

Redacció
ROSES

a S’inicien el treballs
per fer un espai de
passeig al perímetre
del monument

Els treballs en curs crearan un camí per a vianants a

l’entorn de la ciutadella ■ AJ. ROSES

L’Ajuntament de Torroe-
lla de Montgrí prepara un
seguit de rètols per prohi-
bir la pràctica del futbol a
les places del nucli antic
–les de la Vila, els Dolors i
el Peix– i alguns espais en-
jardinats. La mesura, re-
ivindicada llargament per

alguns veïns, arriba des-
prés que dimarts una do-
na de 78 anys caigués per
l’impacte d’una pilotada i
acabés amb un braç tren-
cat. En altres casos, la
pràctica futbolística tam-
bé ha provocat molèsties
als usuaris de les terrasses
de bars.

L’alcalde, Josep Maria
Rufí, argumenta que eren

reticents a prohibir activi-
tats en què hauria d’impe-
rar el sentit comú, i van
apostar perquè agents de
la policia local fessin de
mitjancers amb nens i pa-
res. Però com que no se
n’han sortit i sovint els
adolescents o els mateixos
pares adduïen que no hi
havia cap prohibició explí-
cita, el govern local ha aca-

bat decidint instal·lar els
cartells, que l’alcalde ex-
plica que estaran penjats
d’aquí a pocs dies. Rufí
concreta que el veto expli-
citarà el futbol, amb xuts
forts i corredisses, “però
que tampoc es tracta d’im-
pedir que un pare o una
mare puguin jugar amb un
infant i una pilota”.

Una veïna, Carme Gar-
cia, que ha demanat que
s’adoptessin mesures des
del 2014 –quan la seva ne-
ta de 2 anys també va re-
bre una pilotada a la cara–
valorava positivament el
canvi de parer, tot i lamen-
tar que “arriba tard”. ■

Veto al futbol en places de
Torroella arran d’una lesió
E.A.
TORROELLA DE MONTGRÍ
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El debat sobre la continuïtat o
la prohibició de l’espectacle de les
vaquetes de la Festa Major de
Santpedor, que aixeca passions,
està emergint en els últims mesos
en l’àmbit ciutadà. Més de seixan-
ta persones, entre partidaris i con-
traris de la pràctica, es van con-
centrar a les portes de la capella
de Sant Andreu en l’últim ple mu-
nicipal (dimarts passat) arran
d’una pregunta que la Plataforma
Animalista de Santpedor (PAS) va
formular als regidors per recla-
mar-los que aboleixin aquesta
tradició de 36 anys al municipi.
Una desena de membres de l’en-
titat van acudir al ple per fer pres-
sió, i es van trobar que els defen-
sors de la festa havien mobilitzat
mig centenar de persones per ex-
hibir la popularitat de què gau-
deix de l’espectacle.

La discussió ja fa temps que
bull a les xarxes socials, on la pla-
taforma animalista ha creat una
petició al web Change.org per exi-
gir a l’Ajuntament que posi fi a la
tradició. Fins ara ha rebut el su-
port de 6.600 internautes. La PAS

va néixer l’any passat amb aquesta
iniciativa, i en els últims mesos
també s’ha dedicat a recollir sig-
natures pels comerços de Santpe-
dor. Asseguren que n’han aconse-
guit gairebé 800, però encara no
les han presentades.

Una de les seves portaveus,
Rosa Luján, està convençuda que
tard o d’hora les vaquetes desapa-
reixeran perquè «no té sentit que
en ple segle XXI hi hagi activitats
d’aquest tipus». Demanen una al-
ternativa de diversió ètica sense
maltractament animal i lamenten
que l’espectacle es financi amb di-
ners públics.

Un debat incòmode

Aquest debat ciutadà sembla ha-
ver agafat amb el peu canviat els
grups de l’Ajuntament. Cap partit
va incloure la qüestió en el progra-
ma electoral ni va ser motiu de
discussió política en la campanya
a les últimes eleccions, el 2015.
Fins i tot reconeixen que interna-
ment hi ha diversitat d’opinions
respecte a un tema que remou
sensibilitats.

El primer tinent d’alcalde i re-

gidor de Cultura, Educació i Par-
ticipació Ciutadana, Agustí Co-
mas (ERC), diu que «no és una
preocupació que els hagués arri-
bat» fins al moment, però admet
que «s’està generant un rum-rum
i una inquietud» a la qual caldrà
respondre. Comas assegura que
el govern municipal «no ens ama-
guem de res», creu que Santpedor
és «prou civilitzat» per afrontar
aquest debat i es compromet que
«si això arriba a la taula de mans
dels ciutadans haurem de pren-
dre alguna decisió» . 

En aquest sentit, Comas avança
que una de les possibles opcions
és sotmetre el dilema a les urnes:
«evidentment que pot acabar
amb una consulta», expressava

ahir en un programa a Ràdio Sant-
pedor. El número dos del govern
municipal també deixa clar que
fins ara no s’havien plantejat res
perquè «si creguéssim que hi ha
maltractament animal ja no fa-
ríem les vaquetes».

L’oposició reclama a l’equip de
govern que encari el debat i es 
Les vaquetes van revolucionar la
festa major des que van arribar a
Santpedor l’any 1981, de la mà
d’un grup de joves aficionats als
Sanfermines. D’aleshores ençà ha
sorgit cada dècada un debat sobre
la seva continuïtat. Des dels anys
90 cada alcalde ha hagut d’ento-
mar el dilema, que fins ara sempre
ha guanyat la tradició.

El 1991 el nou alcalde, Josep

Santamans (PSC), es va plantejar
canvis en l’espectacle perquè el
seu soci de govern, l’Alternativa
Municipal de Progrés, portava al
programa electoral el compromís
de suprimir-lo. Finalment, però,
tot va quedar en una reducció de
tres a dos dies. 

Precedents el 2004

El 2004 el govern municipal de
Laura Vilagrà (ERC), en coalició
amb CiU, va llançar el globus son-
da que l’Ajuntament deixaria de
finançar les vaquetes perquè no
creia que tinguessin prou garan-
ties de seguretat. La pressió popu-
lar va aconseguir que fes marxa
enrere. Va acabar llogant una pla-
ça de toros mòbil, i l’any següent
ja van tornar al seu emplaçament
habitual, davant de la plaça del
sindicat.

L’any 2010 l’Ajuntament va afe-
gir Santpedor a la llista de llocs on
s’autoritza l’espectacle, inclosa
dins de la llei dels correbous apro-
vada aquell any. Fora de les terres
de l’Ebre, eren deu els municipis
que s’hi van inscriure, però la mei-
tat ha anat abandonant la tradició.
Vilanova i la Geltrú hi va posar fi
el 2013, però la majoria dels que
l’han prohibida van fer el pas l’any
passat (Badalona, Roses i Olot,
després d’una consulta popular).
Aquest any serà el primer sense
vaquetes a Vidreres.

L’any passat, el 2016, els grups
de l’oposició (CiU i PM) van desa-
fiar el nou govern de l’alcalde Xa-
vier Codina (ERC) a reobrir el de-
bat i convocar una assemblea o
una consulta popular per com-
provar si les vaquetes tenen el su-
port de la majoria de la població.
El govern municipal hi va tancar
llavors la porta i va assegurar que
aquesta qüestió podia esperar.

MARC MARTÍNEZ AMAT SANTPEDOR

Els animalistes diuen
a Santpedor que han
recollit 800 firmes
contra les vaquetes
El govern d’ERC es compromet a estudiar
el futur de la festa quan li plantegin formalment
el problema i l’oposició li demana una consulta

ARXIU/.M. ARSO

La festa de les vaquetes de Santpedor aquest any passat
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